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да прави, ако съдът  
спре влаковете
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Министерство 
се скара на 
депутатите 
за лобистка 
поправка

Банки и 
застраховане ▶ 21

Новини ▶ 7

Пазари ▶ 12-13

Ръст в 
продажбите и 
спад в цената 
на виното

Кредитите до 
30 хил.  EUR 
са най-търсени

ИзгубенИ 
в преговорИ

Очакваното от всички “окончателно” решение за увеличението на осигу-
рителните вноски не се случи.  Вместо това се появи ново число - 1.5%. 
Всички чакаха премиера Бойко Борисов, но той не се появи. Риалитито 
продължава. На снимката изпълнителният директор на КРИБ Евгений 
Иванов спори с  финансовия министър Симеон Дянков след срещата  ▶ 6
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Печеливш
Пламен димитров 

Губещ
Мати Ванханен 

Координационният съвет на КНСБ избра Пламен Димитров 
за изпълняващ длъжността президент на синдиката. Орга-
низацията трябваше да си избере нов лидер, след като дълго-
годишният президент Желязко Христов почина. За поста не 
е имало друго предложение. Досега Димитров беше зам.-пред-
седател на синдиката. През май 2011 г. ще се проведе конгрес 
на КНСБ, на който ще бъде избран постоянен председател.

Бившият финландски премиер Мати Ванханен ще бъде раз-
следван по подозрение в корупция. Преди месец високопоста-
вен представител на съдебната система във Финландия обя-
ви, че Ванханен е действал в ситуация на конфликт на инте-
реси, докато е бил премиер. Причината е, че партията му е 
получавала финансиране от фондация, на която той преди е 
бил председател.

Мнения

По темата: Трайков 
застана на страната 
на бизнеса и срещу 
правителството. Най-
накрая един вестник, 
който не обръща 
внимание на безумните 
бръщолевения на 
синдикатите, много добра 
тема

koel

По темата: БСк: 
идеята здравните вноски 
да са само за здраве ще 
потопи икономиката. 
И синдикатите, и 
работодателите имат 
начело подставени хора.

Пешо2 

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Пазете ми се от 
пътя. “Мостстрой” 
може и да изчезне, 
но мажоритарни-

те собственици ще се 
окажат изключително 
доволни от последващо-
то преразпределяне на 
дейностите между ком-
паниите в консорциума, 
който строи последния 
лот от автомагистрала 
“Тракия”.

2 Трайков застана 
на страната на 
бизнеса срещу 
правителството. 

Работодателите: Дянков 
излъга, че сме се разбрали 
за осигуровката.

3 Разумният нера-
зумен. “Няма ико-
номическа логика” 
е оценка, която 

казва в прав текст и в ли-
цето на министър-предсе-
дателя Бойко Борисов, че 
не разбира от икономика.

Българските държавни желез-
ници нарушават правилата, 
които държавата е създала за 
тяхната работа. Т.е. държавата 
не признава държавата. 80% от 
влаковете са с изтекли сертифи-
кати за безопасност. И трябва 
да спрат. Така казва и съдът. 
Да, неприятно е. Спазването на 
правилата и законите невинаги е 
приятно, но е задължително.

Ама всъщност сертификатите 
били само типови и удостоверя-
вали правото на влаковете да се 
движат по релсите. Сертифика-
тите не били от значение. Това са 
обясненията на представителите 
и на Министерството на транс-
порта, информационните техно-
логии и съобщенията, и на БДЖ. 
Да, но в Закона за железопътния 
транспорт е записано, че за да 
се движат влаковете по релсите, 
превозвачът трябва да има валид-
ни сертификати за безопасност. 
Точка. 

Очевидно законите на държа-
вата за държавния превозвач 
може и да не важат. Според зам.-
министъра на транспорта Камен 
Кичев и шефа на БДЖ Пенчо По-
пов няма проблем влаковете да се 
движат така. Преди и по време на 
пътуванията им се правели тех-

нически прегледи. Така че всичко 
било “о’кей”. Друг път. 

В чл. 50 на Закона за железо-
пътния транспорт е записа-
но, че сертификатът трябва да 
бъде в кабината на локомотива 

по време на движение. Освен 
това превозвач, който допусне 
превози на пътници и товари с 
изтекъл сертификат, е заплашен 
от глоба от 50 000 до 100 000 
лв. Този член от закона остава 
незабелязан. Едва ли обаче дър-
жавата ще си затвори очите, ако 
някой търговец продава цигари 
без бандерол или с фалшив 
лиценз. Ако кара автомобила си 
без стикер за преминат ГТП (го-
дишен технически преглед) или 
без винетка например. Тогава 
държавата забелязва нарушение-
то на закона и глобява.

Евентуална глоба на БДЖ 
обаче е прехвърляне на пари от 
единия джоб в другия. Погледна-
то много отгоре, за държавата 
такава глоба може и да няма 
смисъл. Незачитането на закона 
обаче действа деморализиращо 
за цялата среда. Затова замест-
ник-министър Камен Кичев беше 
натоварен със задачата да убеди 
всички в държавата, че влаковете 
на БДЖ са безопасни. Въпреки 
липсата на сертификати. Едва ли 
и самият той си вярва, че това е 
нормална ситуация. Обаче ако 
заместник-министърът беше обя-
вил, че вагоните са опасни, щеше 
да тласне държавния превозвач 
към фалит. Щеше да бъде и увол-

нен. Както стана с несъгласния 
с водената политика от транс-
портното министерство бивш 
шеф на БДЖ Симеон Ананиев. 
Официално той беше отстранен 
заради катастрофата отпреди две 
седмици край Драгоман. Всъщ-
ност обаче той се противопоста-
ви на висшестоящите и настоя 
правилата да бъдат спазвани. Той 
беше издал заповед, с която се 
забранява движението на вагони 
и локомотиви с изтекли серти-
фикати за безопасност. Точно тя 
беше потвърдена от Софийския 
апелативен съд и може да стане 
причина Върховният админи-
стративен съд да спре 80% от 
вагоните и локомотивите. 

За всички управляващи иначе 
през годините беше ясно, че 
вагоните са стари и се разпа-
дат. Въпросите за сигурността 
им бяха повдигани само след 
трагични катастрофи като тази на 
влака, пътуващ за Кардам. Никое 
правителство обаче не посмя 
да инвестира нужните суми, да 
намали драстично разходите и в 
крайна сметка в страната ни да 
има железници, подобни на тези, 
които съществуват в Западна 
Европа. Това правителство също 
изпусна много време - дотук 14 
месеца. 

коментар

 Макар и без действащи сертификати за безопасност, от БдЖ твърдят, че влаковете им са сигурни за пътниците и товарите 
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цитат

Бях изненадан от доста сери-
озния лукс и добрите архи-

тектурни постижения на сградите, 
снимани от хеликоптер от НАП

Число на деня

24 
нови проекта по Програмата за развитие на селските 

райони са били одобрени от фонд „Земеделиe” 
▶

Перник с университет,  
а скоро и с метро

Върви, народе възродени

В миньорския град 
беше открит евро-
пейски политехниче-
ски университет 

Освен стоманен завод Перник 
вече си има и университет, 
рекламиран като най-младия 
университет в Европа. 63-ма 
български студенти вече са се 
записали да учат при 22-ма 
преподаватели в политехни-
ческия ВУЗ. Пълното наи-
менование на заведението е 
Европейски политехнически 
университет (ЕПУ).

доктор хонорис кауза
„Ако в момента новият ВУЗ 
се подценява, след 2-3 годи-
ни имате шанс да се наложи-

те”, приветства Бойко Бори-
сов новите студенти. Той им 
обеща, че рано или късно до 
града ще има метро и така 
ще е по-лесно да се пътува до 
новия ВУЗ, отколкото до Со-
фийския университет. Освен 
това премиерът прогнозира, 
че учебното заведение ще 
просперира с частно и евро-
пейско финансиране, защото 
държавните университети, 
вместо да търсят пари от 
европейски програми, само 
чакат държавния бюджет. 
Борисов стана първият док-
тор хонорис кауза на уни-
верситета.

идеологът липсваше
На откриването освен ми-
нистър-председателя при-

Леко разминаване

състваха още кметът на 
Перник Росица Янакиева и 
министърът на образовани-
ето Сергей Игнатов. Изне-
надващо беше отсъствието 
на президента Георги Пър-
ванов, който лично лобира-
ше за откриването на учеб-
ното заведение. През 2008 
г. той обясни, че е обсъждал 
идеята с общинската адми-
нистрация и с кмета, за да 
може проектът да бъде реа-
лизиран. Първанов е родом 
от село близо до Перник. 
Ректорът на университета 
Христо Христов обясни, че 
учебната програма е съо-
бразена с европейските и че 
вече са установени контакти 
с подобни институции в 
други държави.                 

делото срещу алексей Петров се разви във вторник в благоприятна за него 
посока. Съдът му разреши да се лекува под домашен арест. Прокуратурата не 
оспори тезата на защитата, че няма организирана престъпна група „октопод”, 
а съдът прецени, че все пак има някакъв „октопод”, но алексей Петров не е част 
от него. а той беше обявен от вътрешния министър цветан цветанов за гла-
вата на тази група                                                                                                 Снимка марина ангелова

▶

Осъдителните присъди 
намаляват през  
първото полугодие
Броят на осъдителните при-
съди през първите шест 
месеца е спаднал в срав-
нение с първото полугодие 
на миналата година, сочат  
данните на Националния 
статистически институт. Ос-
вен в числата в двата срав-
нени периода има разлика и 
в управлението на държава-
та. През първото полугодие 
на 2009 г. на власт все още 
беше тройната коалиция, 
докато първата половина 
на 2010 г. съвпада с вторите 
шест месеца от управле-
нието на ГЕРБ. Партията 
дойде на власт със заявка за 
сериозна борба срещу прес-
тъпността и от началото на 
мандата вътрешният минис-
тър провежда по няколко 
спецакции дневно. 

Според статистиката бро-
ят на осъдените лица за 
периода е намалял с 1.4%. 

С 3.4% намаляват и осъде-
ните лица с влязла в сила 
присъда. Намаляват също 
ефективните и условните 
присъди. Доста сериозно 
увеличение има при присъ-
дите за финансови, данъчни 
и осигурителни нарушения 
- 28%. Като брой обаче те 
са едва 64. Увеличават се и 
присъдите за документни 
измами и стопански нару-
шения. 

Данните излизат на фона 
на вечния спор между въ-
трешното и правосъдното 
министерство. Вътрешният 
министър Цветан Цветанов 
обвинява съдиите, че са ко-
румпирани и пускат прес-
тъпници. Представителите 
на съдебната власт пък му 
отговарят, че прави ПР ак-
ции и че полицията не може 
да събира годни доказател-
ства.                                     

 цветан цветанов редовно обвинява съдиите, че 
пускат престъпници. Те му отговарят, че доказа-
телствата на полицията са негодни 

Снимка емилия коСтадинова

▶

октоподът не е октопод и си е вкъщи

 Петър диков, главен архитект на София, обяснява защо общината не се вълнува 
от скъпите сгради и че интересът й е само да си събере данъците и таксите
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Председателят на Върхов-
ния административен съд 
и член на Висшия съдебен 
съвет Константин Пенчев 
до десетина дни ще встъ-
пи в новата си длъжност 
- национален омбудсман 
на България. Изборът му 
отвори много въпросител-
ни относно неговия пред-
шественик и политически-
те измерения на рокадите. 
И стана повод да зададем 
основния въпрос - дали 
омбудсманът по условие е 
човек, който ходи по кок-
тейли и се обвързва с тясно 
лобистки каузи, или просто 
Гиньо Ганев си е такъв. 
Константин Пенчев има 
задачата да ни убеди, че 
съществуването на подобна 
институция има смисъл. 
И има смисъл да й даваме 
от данъците си 4 милиона 
годишно.  

и много, и малко
Досегашният омбудсман 
все пак оставя нещо след 
себе си. Друг е въпросът, 
че оставеното можеше да 
бъде много повече. Гиньо 
Ганев изгради институци-
ята и количеството свър-
шена работа - около 10 
хил. обработени жалби и 
сигнали за 5 години, не е 
малко. Друг е въпросът, че 
в по-развитите страни те са 
в пъти повече. Това обаче 
е и малко, защото голяма 

част от решените проблеми 
нямат твърде съществен 
отпечатък върху обществе-
ната среда като цяло. 

Оттук нататък фокусът 
трябва да падне повече вър-
ху големи, значими пробле-
ми, които засягат по-голе-
ми групи в обществото, и 
по-малко върху разреша-
ването на спорове между 
потребители и компании 
за обществени услуги. Раз-
бира се - и малко повече 
внимание и избягване на 
залитането към лобистки 
каузи, с каквито се прочу 
досегашният омбудсман 
Гиньо Ганев. 

Декларация срещу 
лобизма
Константин Пенчев беше 
избран с голямо мнозин-
ство от 137 гласа в пар-
ламента в конуренцията 
на кандидатурата на ДПС 
Сабрие Сапунджиева. До 
десетина дни той трябва 
да встъпи в длъжност, след 
като минат многобройните 

Работата на обществения защитник досега 
приличаше повече на лобист на държавна 
заплата и защитник на потребителски 
права. Константин Пенчев направи 
заявка за промени 

Факти
Омбудсманът 
у нас 

Позицията на национал-
ния омбудсман беше съз-
дадена със закон през 2003 
г., но едва през 2005 беше 
избран първият - Гиньо 
Ганев. 

С течение на времето 
той успя да си издейст-
ва редица привилегии - 
депутатски имунитет, 
заплата в размер на 90% 
от възнаграждението на 
председателя на народно-

▶

▶

то събрание, а не както 
беше първоначално - депу-
татска заплата, коли със 
специален режим на дви-
жение и гардове на нСО. 
Също и правото да сези-
ра Конституционния съд 
(КС), един много мощен 
инструмент. 

Институцията с вре-
мето се разшири и сега 
включва над 45 щатни 
бройки, а отделно ползва 
и консултанти. Годиш-
ният бюджет на омбуд-
смана е почти 4 млн. лв. За 
сравнение бюджетът на 
КС е под 2 млн. лв. 

▶

За пет години омбуд-
сманът не регистрира 
особено подобрение по 
нито един параметър по 
защита на човешките 
права. 

Не са намалели осъди-
телните присъди срещу 
България от Европейския 
съд по правата на човека 
в Страсбург, нито е спад-
нала тежестта на нару-

Нищо съществено не е свършено

Тази ин-
ституция 
съществува 

в ситуация на чист 
популизъм

иванка иванова, 
директор на правната програма 
на “Отворено общество”

Ани Коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg

процедури по освобожда-
ването му от досегашните 
му позиции.

Пенчев направи заявка 
за промени именно към 
по-социален курс, към 
по-малко потребителски 
ориентирани казуси. С из-
казванията си той демон-
стрира и че е запознат със 
слабостите на досегаш-
ния омбудсман. “Ще бъда 
много внимателен да не 
защитавам конюнктурни и 
лобистки интереси”, заяви 
Пенчев. 

За да доизгради имиджа 
на омбудсмана именно ка-
то обществен  защитник, 
Пенчев трябва да излезе 
от удобното кресло в офиса 
и да потърси чувствител-
ните проблеми, по които 
рядко постъпват конкретни 
жалби. И в този смисъл 
добре е, че институцията 
обмудсман се оглави от 
значително по-енергичен 
човек с нови приоритети, 
който сам да търси и да 
идентифицира проблемите. 
Нещо, в което 82-годишни-
ят Гиньо Ганев не вложи 
особени усилия. 

Със съмнителни 
ползи
За сметка на това Гиньо Га-
нев вложи доста усилия в 
спорни каузи, които създа-
доха имидж на омбудсмана 
като лобист на държавна 
заплата - защита на имо-
тите на Симеон Сакскобург-
готски, на интересите на 
едрите колекционери, на 
фармацевтите, на адвока-
тите и др. Още повече че 
за това той използваше 
едно много важно и голямо 
свое правомощие - да сези-
ра Конституционния съд 
(КС). Право, което гражда-
ните сами по себе си нямат, 
но е дадено на омбудсмана 
именно за да ги предста-
влява пред КС.

Гиньо Ганев концентрира 
и голяма част от капаците-
та на институцията в реша-
ването на потребителски 
казуси срещу доставчиците 

Как Гиньо Ганев        използва правата 
на обществения         защитник
Омбудсманът се пребори 
през 2006 за важното пра-
вомощие да може да сезира 
Конституционния съд по 
обществено значими слу-
чаи. За четири години той 
го е използвал по десетина 
казуса. Ето някои от тях:

▶ поиска от Конституци-
онния съд да отмени ДДС 
върху хонорарите и такси-
те на адвокатите, нотари-
усите и частните съдебни 
изпълнители; 

▶ оспори промени в Зако-
на за местното самоупра-
вление и местната адми-
нистрация, които изискват 
кметовете да имат завър-
шена поне бакалавърска 
степен;

▶ пребори се да отпадне 
принципът “един фарма-
цевт - една аптека”; 

▶ поиска Конституцион-
ният съд да се произнесе 
против мораториума върху 
“царските имоти”; 

Ще бъда много 
внимателен да не 

защитавам лобистки 
интереси. Има общности, 
които ще защитавам 
особено яростно и активно 
- социално уязвимите групи

 Константин Пенчев, национален омбудсман на 
България

на обществени услуги. Не-
що, което в голяма степен 
дублира и функциите на 
Комисията за защита на 
потребителите. Прочу се 
и с интересни познанства, 
от които не се срамува 
- с Алексей Петров на-
пример.

 Последният доклад на 
Сметната палата показва и 
харчене на огромни суми 
от бюджета на институци-
ята по твърде съмнителен 
начин - близо милион за 
годишен наем на сградата 
на омбусдмана, стотици 
хиляди за офис обзавеж-
дане и огромни премии за 
служителите от близо 4-ми-
лионния годишен бюджет 
на институцията. 

Държавно 
безразличие
Разбира се, не може да се 
твърди, че всичко, което 
е вършил омбудсманът, е 
безсмислено. Част от до-
брите инициативи обаче 
често срещаха и негли-
жиране от страна на дър-
жавата, която сякаш не е 
твърде респектирана от 
институцията омбудсман 
и често си затваря очите и 
ушите пред сигналите му. 
Пресен пример е фактът, 
че омбудсманът сезира 
институциите, че готвено-
то антиромско шествие в 
края на септември е проти-
воконституционно. Нито 
Столичната община, нито 
някой друг обаче го чу. 

И това едва ли е изненад-
ващо на фона на всичко, 
което се случва в държава, 
в която гъмжи от  адми-
нистративни нарушения 
и редица закони са малко 
проформа. Освен сила да 
насочи прожектора в нови, 
по-значителни посоки, на 
Константин Пенчев ще му 
трябва и много воля, за да 
се пребори с дебелокожието 
на държавните институции 
и да превърне омбудсмана 
в онази високоавторитетна 
институция, каквато е в за-
падния свят.                      

шенията, заради които 
държавата плаща обезще-
тения на граждани.

Тази институция съ-
ществува в ситуация на 
чист популизъм. Прио-
ритетите се определяха 
според броя на постъ-
пилите жалби. А те в 
огромна степен са  жалби 
от комуналните услуги и 
масови бизнес услуги и СнИмКа емИлИя КОСтадИнОва

права на потребителя.

Омбудсманът не предос-
тави никаква защита 
при нарушение на човеш-
ки и граждански права от 
страна на институциите. 
Повечето от хората, които 
имат нужда от защита, 
всъщност не могат и не 
знаят как дори и да пода-
дат жалба до обществе-
ния защитник.
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На институцията се 
гледа като на повече-
то държавни струк-
тури - възможност за 
пакетни назначения и 
политически комби-
нации

На мнозина фактът, че 
Константин Пенчев от 
председател на ВАС става 
омбудсман, им прозвуча 
като сделка тип “кон за ко-
кошка”. Всъщност по света 
омбудсман е една изклю-
чително престижна длъж-
ност и е естествена крачка 
напред. У нас обаче сякаш 
хората не са твърде наясно 
с тази позиция, а държавата 
сякаш не я разпознава като 
особено важна. 

Неглижиране 
на препоръките
“През април от Съвета на 
Европа отправиха пре-

Интересува ли се 
държавата от омбудсмана

терес омбудсманът да си 
върши смислено работата, 
беше редно и на ниво пар-
ламент подробно да се раз-
гледат годишните  отчети на 
омбудсмана. Да се прецени  
кои са силните места, кои 
са слабите и да се изведат 
някакви принципни прио-
ритети за работата му, пре-
ди да бъде избран новият”, 
смята Цонева. 

Доклади
Ако това беше направено, 
щеше да се види и че в го-
дишните доклади присъст-
ват само решените случаи, 
завършили с хепиенд, но не 
и тези, в които държавната 
администрация не е реаги-
рала на препоръките. Това 
пречи да се фиксират най-
проблемните институции, 
които масово пренебрегват 
препоръките на омбудсма-
на. А те със сигурност са 
много.

Ани Коджаиванова

поръка към България да 
промени начина на избор 
на омбудсман. Сега той 
се избира с обикновено, 
а те препоръчаха това да 
става с квалифицирано 
мнозинство. Това придава 
много по-голяма тежест 
на фигурата и говори за 
още по-голям политически 
консенсус. 

До момента обаче никой 
в парламента не е разглеж-
дал този въпрос”, каза за 
в. “Пари” Антоанета Цо-
нева, бивш омбудсман на 
София. 

Място за свои хора
По думите й на институци-
ята на омбудсмана се гледа 
като на повечето държавни 
структури - възможност 
за пакетни назначения и 
политически комбинации, 
в които определени хора 
трябва да бъдат поставени 
на някакви длъжности.

“Ако имаше наистина ин-

Как Гиньо Ганев        използва правата 
на обществения         защитник

▶защити интересите на 
едрите колекционери, за да 
не трябва да доказват про-
изхода на притежаваните 
от тях ценности.

още от дейностите 
на омбудсмана
Голяма критика срещу Га-
нев е и това, че концентри-
ра твърде много внимание 
по потребителски казуси 
срещу доставчиците на 
обществени услуги. Не-
що, което в голяма степен 
дублира и функциите на 
Комисията за защита на 
потребителите. Някои от 
тях безспорно бяха по-
лезни. 

Например поиска да от-
паднат неравноправните 
клаузи при сключване на 
договорите с телекомуни-
кационните оператори и 
големите неустойки при 
прекратяване на автома-
тично подновен срочен 
договор, които създават 
бариери пред потребите-
лите свободно да избират 
и да променят доставчика 
на услуги.

В масовите случаи по 
сигналите обаче резулта-
тът е, че редица граждани 
са отървали редица пла-
щания към компаниите, но 
едва ли ефектът за обще-
ството като цяло е твърде 
значим.

Гиньо Ганев style
Омбудсманът издаде и то-
нове брошури, които раз-
пространяваше с тиражите 
на вестниците. Дори пред-

ложи собственици на някои 
от тези вестници да бъдат 
наградени с ордени. 

Подписа куп ненужни 
споразумения за сътрудни-
чество с институции като 
МВР и ДНСК, на които 
трябва да бъде остър ко-
ректив. 

След като стана известно 
познанството му с Алексей 
Петров, Гиньо Ганев обя-
ви, че съвсем не се срамува 
от този факт. 

Беше многократно заси-
чан от медиите на чалга 
клубове и дори оглави кла-
сацията на най-присъства-

щата по светски събития 
личност - повече от Евгени 
Минчев.

Прочу се с неповтори-
мия си Гиньо Ганев style, 
който включваше дори 
брандирани захарчета за 
кафе в офиса му. В сайта 
на омбудсмана има и цяла 
подсекция с това име. 

Последната му инициа-
тива, макар и не от името 
на омбудсмана, е да се вър-
нат в България останките 
на Фердинанд, който да 
бъде тържествено погре-
бан у нас. 

Ани Коджаиванова

Пет основни акцента от работата на омбудсмана досега

    отмени чрез Конституционния съд ДДС върху
хонорарите на адвокатите, нотариусите и частните
съдебни изпълнители

    пребори се да отпадне принципът
"един фармацевт � една аптека" 

    защити интересите на едрите колекционери,
за да не доказват произхода на ценностите си

    подписа куп споразумения за сътрудничество с
институциите, на които трябва да бъде коректив
�като МВР, Съдебната палата и строителния надзор� 

    прочу се с брандирани с “Омбудсман” захарчета
за кафе в офиса си

През пръсти

Снимка марина ангелова
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Поредна промяна в позици-
ята на правителството във 
вижданията за пенсионна 
реформа разгневи този път 
синдикатите и те заявиха, че 
обмислят да излязат от пре-
говорите. На вчерашната 
неофициална среща със со-
циалните партньори финан-
совият министър е посочил, 
че от догодина осигурител-
ната вноска най-вероятно 
ще се вдигне с 1.5%. Това 
обаче нямало да отложи 
във времето вдигането на 
възрастта за пенсиониране 
на работещите при първа и 
втора категория труд, както 
и на стажа за пенсия на 
всички останали. Всички 
очакваха, че по темата най-
накрая ще има окончателно 
решение, а информацията, 
че и премиерът Бойко Бо-
рисов присъства, затвърди 
предположението. Оказа 
се, че Борисов не е бил на 
срещата, а резултатът са 
нови спорове. 

взривяване  
на диалога
Финансовият министър 
отново започна да говори 
за вдигане на стажа и въз-
растта за пенсиониране на 
категорийните работници 
от 1 януари 2011 г., заяви 
след срещата Пламен Ди-
митров, който вече е и.д. 
президент на КНСБ. За нас 
това е взривяване на диа-
лога и ако до ден-два няма 
промяна в позицията, няма 
да влезем на преговори в 
тристранката в четвъртък, 
каза Димитров. Той заяви, 

Въпросът с осигуровките  
се обърка още повече
Този път синдикатите се заканиха 
да излязат от  преговорите  
за пенсионната реформа

Новите цени на клиничните пътеки всъщност са старите
Финансовото 
министерство 
е готово с 
остойностяването на 
пътеките, но особена 
промяна няма

Остойностяването на кли-
ничните пътеки остава не-
реално. Това е изводът от 
писмо на заместник-минис-
търа на финансите Боряна 
Пенчева до националните 
консултанти. Обещаните 
от министър Дянков “ре-
ални цени” на медицин-
ските дейности все още са 
под голяма въпросителна, 
въпреки че до февруари 
тази година неговото ми-
нистерство трябваше да 
изготви ясни предложения 
как клиничните пътеки да 
бъдат по-добре остойно-
стени. Промените трябва-

снимка БоБи Тошев

в четвъртък се връщаме в преговорите за пенсионната реформа, заяви  
Божидар Данев, председател на БСК
▶

ше да бъдат съгласувани с 
националните консултанти, 
НЗОК и Българския ле-
карски съюз. Дянков оба-
че настоя новите цени на 
медицинските дейности 

да се направят основно от 
икономисти, а не от лекари. 
“Икономистите разбират от 
ценообразуване, а лекарите 
от лекуване”, каза тогава 
Дянков.

Без промяна
В предложената от фи-
нансистите методика за 
остойностяването на кли-
ничните пътеки обаче няма 
никаква промяна от сега 

съществуващата. “Оказва 
се, “реалните цени”, както 
и досега, се определят от 
средностатистическите на 
направените от болници-
те разходи, отнесени към 
общия размер на средства-
та за болнична помощ”, 
коментира председателят 
на Центъра за защита на 
правата в здравеопазва-
нето д-р Стойчо Кацаров. 
Така на практика финан-
сите прехвърлят топката 
към националните консул-
танти - те трябва да дадат 
предложения за “реални” 
промени.

Нещо ново и  
недалновидно
И все пак в методиката, из-
готвена от финансовото ми-
нистерство, има нещо ново 
- на различните болници 
ще се заплаща различно за 
една и съща работа. Бол-

ниците са разделени на три 
групи - университетски, 
областни, общински и дру-
ги. Заплащането ще става 
според вида на лечебното 
заведение. На областните 
болници ще им се плаща 
с 10% повече от на об-
щинските и другите, а на 
университетските с 25% 
повече.

“Оценяваме тази идея ка-
то значим принос в светов-
ната икономика. Госпожа 
Боряна Пенчева да се гот-
ви за Нобелова награда по 
икономика”, коментира д-р 
Кацаров.

“Финансовото минис-
терство доказа, че не е 
способно да се справи 
с тази задача”, пък каза 
за в. “Пари” членът на 
здравната комисия в пар-
ламента д-р Хасан Аде-
мов. 

Елена Петкова

Методиката на финансовото министерство предвижда болниците да бъдат 
разделени на общински, областни и университетски
▶

че синдикатите ще отгово-
рят със “стягане на реди-
ците за ефективни стачни 
действия”. “Надявам се 
разумът да надделее и емо-
ционалните изказвания на 
финансовия министър да 
бъдат компенсирани от по-
разумното държавническо 
поведение на премиера”, 
каза и.д. президентът на 
КНСБ. 

Преди седмица премие-
рът Бойко Борисов се раз-
бра със синдикатите от 2011 
г. осигурителната вноска да 
се увеличи с 3%, а вдига-
нето на възрастта за пен-
сиониране на работещите 
при първа и втора категория 
труд да се отложи за след 
2015 г. Това беше повод за 
работодателските организа-
ции да напуснат преговори-
те в Съвета за тристранно 
сътрудничество.

Работодателите 
 се връщат 
Според работодателите оба-
че във вчерашните разгово-
ри първоначално се забе-
лязвал сериозен напредък. 
В края на разговора обаче 
станало ясно, че разчетите 
на Дянков са за 1.5% ръст 
на осигуровката. Не сме 
доволни от това, ние сме 
против всякакво увеличе-
ние, настояваме за истинска 
здравна и пенсионна ре-
форма, заяви Васил Велев, 
председател на АИКБ. Въ-
преки това работодателите 
ще се върнат в тристран-
ката в четвъртък. Все още 
основното тяхно искане за 
изравняване на вноската, 
която се разпределя между 
работодател и работник, 
не получава подкрепа. От 
това зависи дали ние ще 
подкрепим вдигане на став-

Последно? 
Борисов 
лансирал  
по-високата 
вноска 

в края на краищата се 
оказа, че премиерът Бойко 
Борисов е предложил уве-
личението на осигурител-
ната вноска с 3%. По думи-
те на председателя на кТ 
“Подкрепа” константин 
Тренчев, въпреки че синди-
катите отдавна насто-
яваха за такова увеличе-
ние, те не са повдигали 
въпроса на конкретното 

▶

заседание на тристран-
ния съвет. Предложени-
ето дошло от премиера, 
обясни Тренчев пред БнТ.

междувременно ико-
номическият министър 
Трайчо Трайков отново 
защити тезата си, че 
повишаването на внос-
ката не е добра идея. Той 
обясни, че това ще “изяде” 
растежа, а правителство-
то е заложило 3.6% ръст 
на БвП през следващата 
година. освен това увели-
чението не би решило про-
блемите, а дава сигнал за 
нереформирана система, 
каза още Трайков.

▶

снимка емилия косТадинова

ката, заяви Божидар Данев, 
председател на БСК. 

Финансовият министър 
не пожела да обясни пред 
журналистите какви разчети 
е представил на социалните 
партньори. Той обаче беше 

уверен, че в четвъртък, кога-
то е заседанието на тристран-
ката, ще има споразумение. 
Най-вероятно е само той, 
защото, както се развиват 
нещата, до споразумение 
трудно ще се стигне. Въз-

можно е накрая, както вече 
се е случвало, да се окаже, че 
целият цирк е бил напразен и 
правителството да се откаже 
изобщо от идеята си за пови-
шаване на вноската.

Мила Кисьова
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Икономическото министерство се скара 
на депутатите за лобистка поправка
Днес икономическата 
комисия в парламента 
ще гледа спорните 
текстове в Закона за 
подземните богатства

Идеята държавата да пре-
достави на общините конце-
сионирането на находищата 
с инертни материали е свър-
зана с висока степен на риск, 
предупреди Министерството 
на икономиката, енергетика-
та и туризма (МИЕТ) в свое 
становище до парламентар-
ната икономическа комисия. 
На днешното й заседание 
ще бъдат гледани на второ 
четене промени в Закона за 
подземните богатства, чийто 
вносител е Министерският 
съвет. Няколко депутати от 
ГЕРБ внесоха допълните-
лен текст, с който се дава 
право на общините да пре-
доставят концесии за добив 

на инертни материали от 
находища със „запаси, не 
по-големи от 500 хил. куб. 
метра”. Както писа в. „Па-
ри”, поправката е внесена 
от депутатите от ГЕРБ Емил 
Димитров и Светлин Тан-
чев, които станаха известни 
и с други опити за лобистки 
поправки. След реакция на 
министерството и браншови 
организации преди седмица 
парламентарната група на 
ГЕРБ обсъди предложени-
ето и взе решение то да 
бъде изтеглено от проекто-
закона. Днес на заседанието 
на икономическата комисия 
ще стане ясно дали това е 
направено.

Мотиви „против”
Подобна промяна на прак-
тика изразява политическа 
воля за преразпределение 
на националните ресурси - 
нещо, което не е заложено в 

законопроекта на вносителя, 
се казва в становището на 
МИЕТ. В него се посочва 
още, че така се обезсмисля 
идеята за създаване на еди-
нен орган по управление на 
подземните богатства, въз 
основа на която е изготвен 
законопроектът. 

Експертите от МИЕТ при-
веждат и други аргументи 
срещу по-големите права на 
общините. От една страна, 
те нямат административен 
капацитет и за да проведат 
процедура по предоставяне 
на концесия, а после да 
осъществяват контрол, ще 
се наложи да се създадат 
264 общински структури 
за тази цел. Това означава 
раздуване на публичната 
администрация.

От друга страна, не същест-
вува ясен критерий за малки 
и големи находища. В Наци-
оналния баланс на запасите 

някои находища са заведени 
в тонове, други в кубически 
метри. Според експертите на 
МИЕТ освен запасите трябва 
да се имат предвид и ресурси-
те на едно находище. Възмож-
но е да има находища с малко 
запаси и значително количе-
ство ресурси. Това означава 
общините да предоставят 
много по-големи находища 
от посочените в проекта. Не 
е изяснен и въпросът какво 
става, когато едно находище 
попада на територията на две 
общини.

в бъдеще
Предстои след създаването 
на единния орган за управле-
ние на подземните богатства 
и след приемане на наци-
онална стратегия за разви-
тие на минната индустрия 
да се изработи напълно нов 
закон за подземните богат-
ства. В него би могло да се 

▶ Прехвърлянето на концесиите на общините ще съз-
даде хаос, опасяват се експерти снимки емилия костадинова

Енергийните 
дружества очакват 
глоби от регулатора
Размерът на санк-
циите ще зависи от 
щетите върху потре-
бителите

Вече са връчени наказател-
ните постановления на трите 
електроразпределителни дру-
жества в страната. Компании-
те, опериращи на енергийния 
пазар у нас, имат три дни, за да 
обжалват решенията на Дър-
жавната комисия за енергийно 
и водно регулиране (ДКЕВР), 
информира нейният пред-
седател Ангел Семерджиев. 
Постановленията са издадени 
заради откритите нарушения 
при възлагането на външни 
услуги между дъщерните дру-
жества в трите компании. Това 
беше констатацията на енер-
гийния регулатор при напра-
вените одити в дружествата. 
В края на август Ангел Семер-
джиев обяви, че докладите от 
проверките на CEZ, Е.ОN и 
EVN са изпратени в прокура-
турата. При проверките беше 
установено, че компаниите са 
завишавали разходите си за 
външни услуги. Преди време 
шефът на ДКЕВР заяви, че 
повишаването на разходите се 
е отразило в крайните сметки 
на потребителите.

официални разкрития
Нарушенията на трите друже-
ства са от различен характер, а 
сумите по санкциите тепърва 

ще се определят, заяви шефът 
на регулатора. Размерът на 
глобите ще зависи от това кол-
ко са били ощетени потреби-
телите, заяви председателят на 
енергийния регулатор. Средно 
по 5-6 нарушения има във 
всяко от трите електрораз-пре-
делителни дружества. Първен-
ството по нарушения се оказа 
у компанията, която обслужва 
клиентите в Западна България 
- CEZ. „Това не значи, че най-
много е сбъркало, просто има 
най-много нарушения, които 
са идентифицирани от нас 
като безспорни нарушения”, 
беше констатацията на Се-
мерджиев.

Двете дружества - CEZ и 
Е.ОN, обявиха вчера, че ще 
обжалват посочените в адми-
нистративните актове нару-
шения в законовия срок.

Такси за повторно 
включване
Чешката компания ще бъде 
принудена и да се съобра-
зи с решението на ДКЕВР 
да се запазят старите цени 
за повторното включване на 
електромерите. За пускането 
на електричеството в опре-
делен срок дружеството ще 
взима по 20 лв., а за експресно 
включване - 40 лв. Преди 
време CEZ вдигна таксата за 
стандартно пускане на тока 
на 40 лв., а цената на бързото 
беше 80 лв. 

Елина Пулчева

поставят проблемите, които 
засягат компетентността и 
правомощията на общини-
те при концесионирането, 
предлагат от МИЕТ. Оттам 
обаче предупреждават, че 
честата законова промяна на 

органите, които предоставят 
концесионни права, създава 
несигурност във фирмите и 
затруднения при реализаци-
ята на инвестиционните им 
намерения.

Мила Кисьова

▶ Председателят на ДКЕвР Ангел Семерджиев е връчил 
наказателните постановления на трите ЕРП
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Бъдещето на БДЖ е изця-
ло в ръцете на Върховния 
административен съд. Въз-
можно е 80% от влаковете 
да се наложи да спрат. Това 
ще стане, ако ВАС потвърди 
решението на Софийския 
административен съд, че 
локомотивите и вагоните на 
БДЖ с изтекъл сертификат 
за безопасност се движат в 
нарушение на закона. Така 
съдът потвърди заповед за 
спиране на влаковете на 
вече бившия шеф на “Же-
лезопътна администрация” 
Симеон Ананиев. 

“Това са хипотези, които 
не искам да коментирам, 
не вярвам да се стигне до 
спиране на влаковете”, за-
яви зам.-министърът на 
транспорта Камен Кичев. 
Той се опита да успокои 
страстите, като заяви, че 
сертификатите за безопас-
ност са типови и че с тях се 
удостоверява готовността 
на влаковете им да се дви-
жат. “Сертификатът не е 
свързан с технически пре-
глед или със сигурността на 
тези возила”, уточни Кичев. 
“Пътуването с влаковете на 

БДЖ не знае какво да прави, 
ако съдът спре влаковете
Парламентът ще 
поиска информация 
за състоянието на 
компанията

БДЖ е напълно безопасно, 
тъй като влаковете минават 
през ежедневни технически 
прегледи”, заяви Християн 
Кръстев - директор “Екс-
плоатация” на БДЖ.

Нарушители
Въпреки тези твърдения 
80% от влаковете се движат 
незаконно, защото серти-
фикатите им за безопас-
ност са изтекли, а по закон 
те важат само 5 години. 
Министерството подгот-
вя законови промени, за 
да може сертификатите за 
безопасност да бъдат без-
срочни. Това било изис-
кване на евродиректива и 
практика в другите страни 
в ЕС. Изтеклият срок на 
сертификатите не бил про-
блем български влакове да 
се движат в други държави, 
твърдят от БДЖ.

Зам.-министър Кичев 
прехвърли вината за про-
блема със сертификатите на 
предишното ръководство на 
“Железопътна администра-
ция” и на министерството. 

По думите му поредното 
сертифициране е трябва-

Пресертифицирането ще отнеме 2 години, каза транспортният зам.-министър Камен Кичев▶

Кабинетът ще емитира с близо 770 млн. лв. повече дълг
Има логика да се 
пласират нови ДЦК, 
ако парите отидат за 
финансирането на 
инфраструктурни 
проекти, категорични 
са инвеститори
Правителството ще еми-
тира със 768 млн. лв. по-
вече вътрешен дълг през 
тази година от това, което 
предварително е заложи-
ло. Това показва емисион-
ният календар на Минис-
терството на финансите. В 
него е записано, че до края 
на тази година кабинетът 
ще емитира ДЦК в левове 
и евро за 1.508 млрд. лв. 
Плановете на финансово-
то ведомство в началото 
на 2010 г. бяха тази година 
да бъдат предложени око-
ло 740 млн. лв. облигации 
на вътрешния пазар.

Само за периода септем-
ври - декември финансово-
то ведомство ще предложи 
ДЦК за 752.35 млн. лв. През 
септември ведомството, ръ-
ководено от Симеон Дян-
ков, набра рекордна сума 
пари от вътрешния дългов 
пазар - 486 млн. лв. За по-
следните 2 месеца са пред-
видени да бъдат продадени 
ДЦК за 84.3 млн. лв.

5.81 
▶ пъти по-голям беше 
интересът към пласира-
ните ДЦК в евро със срок 2 
години и половина, които 
МФ продаде в понеделник. 
Бяха предложени облига-
ции за 15 млн. EUR, а пода-
дените поръчки от дилъ-
ри бяха за 87.1 млн. EUR 

дефицит и дълг рано или 
късно ще ни доведе до вди-
гане на данъците. Особено 
на фона на ненамаляването 
на разходите на правител-
ството. 
“Правителството не може 
да удържи бюджета дори 
и една седмица, след като 
е внесен”, коментира Ан-

гелов. Опасенията му са, 
че това може да избие в 
дефицит и натиск за уве-
личаване на данъците.  

внимание
Има логика да се емитира 
държавен дълг само ако 
той ще отиде за финанси-
рането на инфраструктурни 
проекти и няма да отиде за 
пълненето на бюджетната 
дупка, коментираха за в. 
“Пари” институционални 
инвеститори.

Кабинетът трябва да е 
много предпазлив с еми-
тирането на нов дълг по-
ради простата причина, че 
след това не друг, а всички 
данъкоплатци ще платят 
сметката.

Биляна вачева

Червена лампа
Ден преди това обаче ико-
номистите се обединиха 
против планираните но-
ви емисии на облигации, 
защото по тях се плащат 
много високи лихви. 

Никоя друга държава не 
изплаща дълг с лихва от 
6.5%, коментира старши 

икономистът от “Отворено 
общество” Георги Анге-
лов. Според него толко-
ва висока лихва плащат 
само фалиралите страни, 
като Гърция например. Той 
твърди, че България плаща 
над 1 млрд. лв. годишно 
само за лихви.

Притесненията са свърза-

ни с факта, че освен дефи-
цита страната ни е на път 
да увеличи и дълговото си 
бреме, което много често 
се споменава като едно от 
предимствата на България 
в сравнение с останалите 
страни в ЕС. 

Според Ангелов тръг-
ването по спиралата на 

ло да започне през 2006 
г. У нас то се прави един-
ствено от Института по 
жп транспорт в София, зад 
който стои Васил Божков. 
Процедурата щяла да от-
неме 2 години. В момен-
та министерството водело 
преговори с института, за 
да се намалят 6-те млн. лв., 
които трябва да се платят 
за пресертифицирането. В 
чужбина цената щяла да е 
по-голяма. 

Кой е виновен
“Вероятно вината за из-
теклите сертификати е на 
предишните управляващи, 
а вероятно дори на по-пре-
дишните. Ако вагоните 
спрат, БДЖ ще изпадне в 
колапс”, каза зам.-предсе-
дателят на транспортната 
комисия в НС Румен Тако-
ров от БСП.  Той допълни, 
че на следващото заседа-
ние на комисията ще бъде 
поискана информация за 

състоянието и проблемите 
в БДЖ.

Кредиторите дишат 
във врата
Сертификатите са само една 
от причините, поради които 
влаковете на българските 
железници може да спрат.  
“Имаме кредитори, които 
буквално са готови да спрат 
движението утре”, изнерве-
но призна Камен Кичев. 

Правителството на ГЕРБ 

наследи железниците с 540 
млн. лв. дългове. После Ки-
чев обясни, че се водят пре-
говори за частично обслуж-
ване на кредитите. Част от 
тях може да бъдат погасе-
ни със заем от Световната 
банка. Нейните експерти 
били останали доволни от 
програмата за преструкту-
риране на БДЖ. От банката 
били склонни да отпуснат 
460 млн. лв. заем.

Красимира Янева

ЕМИСИОНЕН КАЛЕНДАР ЗА ДЦК ЗА ЯНУАРИ � ДЕКЕМВРИ ����, в млн. лв.
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Източник: Министерство на финансите
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Американският 
посланик “похвали” 
изграждането на 
газовите връзки с 
Гърция и Турция 

Голям американски инвес-
титор проявява интерес към 
извършване на дейности, 
свързани с обработката на 
изразходваното ядрено го-
риво. Това каза посланикът 
на САЩ в България Джеймс 
Уорлик. От АЕЦ “Козлодуй” 
съобщиха за в. “Пари”, че 
на 6 октомври са имали сре-
ща с американската фирма 
Holtec, която е представила 
технология за съхранение на 
отработено ядрено гориво. 
“Разговорите са били поло-
жителни и продуктивни”, 
каза Уорлик. На този етап са 
обсъждани по-скоро прин-
ципни намерения, коменти-
ра посланикът. На въпрос 
дали не става дума за тайн-
ствения инвеститор, който 
премиерът Бойко Борисов 
обеща да представи на 18 
октомври, Уорлик отговори, 
че не е сигурен. 

Хранилище, което 
май не ни трябва
В момента на площадката на 

Американската Holtec има интерес 
към ядрените отпадъци на “Козлодуй” 

БНТ очаква дефицитът на 
телевизията да е 28 млн. лв.
За 2009 г. недостигът е 
бил едва 3.5 млн. лв.
До края на тази година де-
фицитът в бюджета на БНТ 
ще достигне критичните 28 
млн. лв. Това сочи анализът 
на финансовото състояние 
на обществената телеви-
зия, който бе представен 
от ръководството й вчера 
пред Съвета за електронни 
медии. Въпреки че пред-
седателят на СЕМ Георги 
Лозанов определи отчета 
като “безперспективен”, той 
и колегите му го приеха 
единодушно.

Този огромен дефицит ще 
бъде постигнат, ако телеви-

зията не успее да добави 6 
млн. лв. към приходите си 
през следващите два месеца 
и половина, обясни членът 
на управителния съвет на 
телевизията Атанас Кацар-
чев. Ако бъдат набавени, 
той ще е около 22 млн. лв. 
Липсващите 6 млн. лв. биха 
могли да се набавят и по 
линия на финансиране от 
европейски проекти, каза 
директорът на БНТ Вяра 
Анкова. Тя подчерта, че до 
момента телевизията е кан-
дидатствала по общо пет 
програми в Брюксел и у 
нас към различните минис-
терства. Засега обаче няма 
одобрени проекти на БНТ.

До 31 юли тази година на-
трупаният дефицит от не-
изплатени задължения на 
обществената медия към 
доставчици, включително и 
към БТК, възлиза на около 12 
млн. лв. За сравнение в края 
на 2009 г. той е бил значител-
но по-малък - 3.5 млн. лв. 

Финансовите проблеми 
на обществената телевизия 
идват не само от намалената 
с около 18 млн. лв. държавна 
субсидия през последните 
две години, но и от липсата 
на адекватни управленски 
решения за изразходването 
на приходите на телевизия-
та, сочи още икономически-
ят анализ.                            

Парадокс
БНТ харчи 
само 12% от 
приходите за 
програма   

Финансовият анализ 
на БнТ показва, че само 
около 12% от всички при-
ходи на телевизията 
се използват за финан-
сирането на собстве-
ната програма. Около 
29% от приходите се 
харчат за закупуване на 
права за излъчване на 
спортни събития. 23% 
от парите на телевизи-
ята отиват във фонд 
“Работна заплата”, а 
14% - за изплащане на 
задълженията към раз-
пространителя на сиг-
нала - БТК. 

▶

атомната централа има едно 
хранилище. Отделно се из-
гражда ново за горивото от 
изведените от експлоатация 
блокове, което се очаква да 
бъде завършено през 2011 
г. Според експерти няма 
належаща нужда от ново 
хранилище. 

“Много по-добре би било 
американски инвеститори 
да проявяват интерес към 
изграждането на седми и 
осми блок”, коментира за в. 
“Пари” бившият изпълни-
телен директор на центра-
лата Иван Генов. Според 
него логиката е американска 
компания да кандидатства 
за изграждането на нови 
реактори, които ще бъдат по 
американска технология и за 
тях може да се използва аме-
риканско гориво. Сега “Коз-
лодуй” може да работи само 
с руско ядрено гориво. 

Крачки в правилна 
посока
Уорлик коментира енергий-
ната политика на България 
от последните месеци, като 
за пръв път не беше кри-
тичен, а положително на-
строен. “Искам да отчета 
големите постижения на ми-
нистър-председателя и на 

министъра на енергетиката 
във връзка с подписването на 
споразумението с Гърция за 
газова връзка. Това е добра 
новина, тъй като може да 
допринесе за доставките на 
1 млрд. куб. м газ годишно, 
което е 1/3 от нуждите на 
България. Уорлик допълни, 
че е “окуражаващ” напредъ-
кът и в изграждането на ин-
терконектор с Турция. “Това 
показва, че “Набуко” вече се 
превръща в реалност, и се 
радвам да видя, че България 
приема водеща роля в проек-
та”, акцентира Уорлик.

Не се карайте с Русия
Двете газови връзки със съ-
седните на България дър-
жави водят страната все 
по-близо до целта да се по-
стигне диверсификация на 
доставките, но в същото 
време България ще остане 
още години напред зависима 
от Русия, коментира Уорлик. 
“Трябва да се оцени и фа-
ктът, че Русия е надежден 
партньор и доставчик на 
енергийни ресурси. Това, че 
има алтернатива, не трябва 
да уронва добрите отноше-
ния с Русия”, изненадващо 
посъветва посланикът.           

Дарина Черкезова

Не уронвайте добрите си отношения с Русия, посъ-
ветва американският посланик Джеймс Уорлик 

снимКи емилия КОсТадинОва

▶

Развитие
Сърбия чака 
предложение за 
АЕЦ “Белене”   

сърбия очаква до 
месец и половина да 
получи писмено пред-
ложение от българско-
то правителство за 
участието й в изграж-
дането на аеЦ “Беле-
не”. Това съобщи БнР, 
като цитира сръбския 
енергиен министър 
Петар Шкундрич. вече 
имаме устно предло-
жение от ръководите-
ля на българското пра-
вителство по време 
на посещението му в 
сърбия, казва Шкун-
дрич.  
енергийният минис-
тър е потвърдил, че 
при посещението си 
в Китай през лято-
то е водил принципни 
разговори Пекин да 
финансира участието 
на Белград в изграж-
дането на атомната 
централа. въпреки 
това още нямало кон-
кретни договорки. 

▶

вяра Анкова представи анализ на финансовото със-
тояние на БНТ пред СЕМ
▶
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Нов закон ще задъл-
жи всички страни 
членки да не допус-
кат цигарен дим на 
обществени места

Европейската комисия (ЕК) 
планира да въведе забрана 
на тютюнопушенето на пуб-
лични места в целия съюз, 
като за целта през 2011 г. 
ще бъде изготвен нов закон. 
Идеята е на еврокомисаря 
по здравеопазването Джон 
Дали. Той също настоява за 
намаляване на съдържани-
ето на никотин в цигарите 
и забрана за излагането на 
тютюневи продукти в ма-
газините.

Пропуски
И в момента в много евро-
пейски страни съществува 
пълна или частична забрана 
на пушенето в обществени 
заведения. Все още обаче 
на много места може да се 
срещнат пушачи - или за-
щото в някои държави това 
е разрешено, или защото 
собствениците на заведе-
нията заобикалят закона. 
Наскоро гръцкият министър 

ЕК подготвя ограничения върху пушенето в Европа

Заради протестите 
бяха отменени редица 
вътрешни и междуна-
родни полети

Профсъюзите във Франция 
организираха национален 
ден на протест срещу пен-
сионната реформа на пре-
зидента Никола Саркози в 
редица градове на страната, 
което доведе до масови пре-
късвания на обществения 
транспорт. Това е третата 
стачка за последния месец. 
Само до обяд около 500 хил. 
души вече се бяха включили 
в протестите, което е повече, 
отколкото при предишните 
демонстрации, казаха от въ-
трешното министерство. По 
улиците излязоха служители 
на железопътните компании 
и метрото, учители, диспече-
ри по въздушния транспорт, 
работници от пристанищата 
и рафинериите. Късно сно-
щи се очакваше работниците 
от транспортния и енергий-
ния сектор да решат дали да 
започнат постоянна стачка.

По въздух
Половината от полетите 
от и до парижкото лети-
ще „Орли” бяха отменени, 
както и една трета от тези 
на „Шарл де Гол”. С около 
20% по-малко самолети бяха 
обслужени на летището в 
Лион. От авиокомпанията 
Air France-KLM Group ка-
заха, че полетите на дълго 
разстояние няма да бъдат 
засегнати, но вътрешните и 
някои от европейските поле-
ти ще бъдат спрени. Общо 
250 самолета по вътрешни 
линии на Ryanair Holding не 
излетяха.

Национална стачка срещу пенсионната 
реформа на Саркози блокира Франция

влакове
Влаковете на Eurostar под 
Ламанша до Великобрита-
ния пътуваха нормално, но 
бяха намалени влаковете 
до Белгия, Холандия и Гер-
мания, съобщиха от нацио-
налния жп оператор SNCF. 
Около 40% от служителите 
на компанията стачкуват. 

Нито един високоскоростен 
влак не потегли към Италия 
и Испания. Вътрешните 
дестинации също бяха сил-
но засегнати. Метрото в 
Париж обаче работеше по-
добре от очакваното, тъй 
като един от профсъюзите в 
компанията реши членове-
те му да не стачкуват.

Петролен глад
Силно засегната от про-
тестите е петролната про-
мишленост. Стачките в 
най-голямото петролно 
пристанище в Марсилия 
продължават вече трета 
седмица заради намерени-
ята на правителството да 
реформира пристанищната 

система. В резултат на то-
ва горивата в цяла Европа 
поскъпват, а на някои места 
липсва дизел. Десетки тан-
кери и товарни кораби чакат 
да влязат в пристанището. 
Десет от 12-те най-големи 
петролни рафинерии във 
Франция изпитват недостиг 
на суровина. Сред най-голе-

вече три пъти за последния месец французите протестират срещу плановете на президента Никола Сарко-
зи да вдигне пенсионната възраст снимка reuters

▶

50
▶ процента от поле-
тите от и до парижко-
то летище „Орли” бяха 
отменени заради стачка-
та вчера

в заведенията в Европа вече няма да се пуши, ако предложенията бъдат приети
 снимка bloomberg

▶

на здравеопазването призна, 
че въведената през 2009 г. 
забрана да се пуши в заведе-
нията масово се пренебрег-
ва. По думите му проверка 
е установила, че в 8 от 10 
заведения тя не се спазва. 
В Белгия пък например е 
разрешено да се пуши в 
кафенетата, стига в тях да 

не се сервира храна.

Европа без цигари
Сега обаче Дали иска да се 
приемат правила, които да 
доведат до една „Европа без 
цигари”. „Трябва да въведем 
забрана за пушене на всички 
обществени места, в транс-
порта и на работното място”, 

казва еврокомисарят в ин-
тервю за германския в. Die 
Welt. По думите му в момен-
та се подготвя законопроект, 
който ще бъде разгледан 
следващата година. Според 
Дали повече не трябва да се 
допускат изключения, тъй 
като въпросът не засяга само 
здравето на посетителите на 

заведенията, но и на работе-
щите там.

Удар за икономиката
„Заради високата заболе-
ваемост, до която води, тю-
тюнопушенето вреди на 
икономиката, като намалява 
производителността и нато-
варва здравната система с 
милиарди евро разходи вся-
ка година”, посочва евроко-
мисарят. Той цитира данни, 
според които в Европа всяка 
година умират около 650 
хил. пушачи.

По-непривлекателен
Джон Дали иска също да 
направи лошия навик по-
непривлекателен и по-малко 
опасен за пушачите в ЕС. 
Една от идеите е цигарените 
компании да бъдат задълже-
ни да използват възможно 
най-обикновени опаковки, 

Тютюнопуше-
нето вреди на 

икономиката, като 
намалява производи-
телността и натовар-
ва здравната система

които да не съблазняват купу-
вачите. Еврокомисарят пред-
лага и навсякъде в Европа да 
се въведат предупреждаващи 
снимки върху кутиите с ци-
гари, които да показват как 
пушенето уврежда здравето. 
Върху опаковките трябва да 
има подробна информация 
за опасните съставки в ци-
гарите. Според Дали трябва 
да се въведат ограничения за 
допустимото съдържание на 
отровни и пристрастяващи 
вещества като никотина.

Нещо повече, еврокомиса-
рят ще поиска забрана да се 
показват тютюневи изделия 
в магазините. Той похвали 
решението на Великобрита-
ния да спре продажбите на 
цигари в супермаркетите от 
началото на 2011 г.

опити
Брюксел отдавна се опит-
ва да въведе ограничения 
върху пушенето. През 2009 
г. тогавашният състав на 
ЕК предложи до 2012 г. да 
бъде приет закон, който да 
забранява тютюнопушенето 
на всички публични места. 
Новата комисия очевидно 
следва същата посока. 

мите производители в стра-
ната са Total, Ineos Group 
Holding и LyondellBasell 
Industries. Работниците от 
електроцентралите също 
стачкуват, като по данни 
на профсъюзите производ-
ството на атомна енергия на 
Electricite de France вчера е 
спаднало с 5000 мВт.

Реформа
Французите не приемат 
плановете на правителство-
то да увеличи пенсионната 
възраст от 60 на 62 години, 
а пълна държавна пенсия 
да се получава на 67 години 
вместо на 65, както е в мо-
мента. Целта е държавата 
да се справи със застарява-
щото население и да попъл-
ни недостига в пенсионния 
фонд до 2018 г. 

Заради масовото недовол-
ство президентът Саркози 
наскоро обеща да промени 
част от предложенията, 
като например да се вземат 
предвид годините за май-
чинство. Като цяло обаче 
се очаква проектът да бъде 
одобрен от парламента. 
Вчера Сенатът разглежда-
ше закона, който миналия 
месец мина през Долната 
камара. Най-спорната част 
от него обаче - вдигането 
на пенсионната възраст, 
вече е приета. 
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Наемите на нови складове се 
спряха на средно 4 EUR/кв. м
Около 4 EUR/кв. м се укро-
тиха наемите на новите скла-
дови площи в София, след 
като за последните две години 
отбелязаха около 30% спад. 
Това сочат наблюденията на 
консултантската компания 
Forton International за третото 
тримесечие на годината. В 
пиковите за развитието на 
логистичния пазар 2007-2008 
г. наемните нива на нови скла-
дови площи в градските части 
на София достигаха 6-7 EUR/
кв. м, приблизително колкото 
тези на нисък клас офиси.

Укротяване  на цените
Средни наемни нива около 
4-4.5 EUR/кв. м фигурират 
и в доклада за третото три-
месечие на MBL CBRE. От 
компанията за бизнес имоти 
обаче уточниха, че при малки 
площи - около 200-300 кв. 
м, наемите достигат и до 
5-5.5 EUR/кв. м. Подобен 
тип складове се предлагат 
основно около Гара Искър и 
летището и се разполагат в 
нови бази, пригодени за нуж-
дите на компании от малкия 
бизнес. На другия край на 
скалата са наемите на ста-
рите складови бази в София, 
които вече падат средно до 
и дори под 2-3 EUR/кв. м, 
отчитат брокерите.

Тенденции 
Слаба активност сред наема-
телите на логистичния пазар 
отчитат консултантските 
компании. Една от причини-
те е спадът на потреблението, 
а другата - продължаващо-
то изграждане предимно на 
собствени площи. По данни 
на Forton 73% от завърше-
ните от началото на 2010 г. 
106 000 кв. м нови складо-
ве в София са за собствени 
нужди. Над половината от 
тези площи се формират от 
логистичните центрове на 
веригите “Лидл” и “Билла” 
източно от София, отчете 
изпълнителният директор 
на Forton Сергей Койнов. Из-
вестна активност на пазара 
пораждат тенденциите към 
оптимизация на бизнеси и 
търсене на по-изгодни наем-
ни условия. Първата от тях е 
свързана с изнасяне на логис-
тичната дейност към външен 
оператор, какъвто е случаят с 
OMV. Австрийската верига 
подписа договор с BulLog, 
според който логистичната 
компания пое доставките 
на стоки до обектите й. Така 
вместо производителите да 
снабдяват всеки обект по-
отделно, те правят доставки 
до склада на BulLog. Това от 
своя страна наложи логис-
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Собствените бази вече се превръщат в тежест за бизнеса

Компании 
и пазари

пазар
Спадът в цените 
на жилищата се 
забавя    
С 3.5% са намалели цените 
на жилищата в София през 
третото тримесечие на 
годината спрямо предход-
ния период, сочи доклад 
на “Бългериан пропертис”. 
Средните цени на сделките 

през летните месеци са били 
840 EUR/кв. м. В същото 
време през второто тримесе-
чие спрямо първото спадът 
на цените е бил цели 16%. 
Въпреки това от компанията 
отбелязват, че до сделки все 
още често се стига и след 
договаряне на намаление - 
но вече в рамките на 5-10%. 
През последните месеци 
от “Бългериан пропертис” 
отчитат активизация на 

продажбите в големите об-
ластни градове като Бургас, 
Пловдив, Велико Търново. 
От началото на кризата тези 
пазари бяха стагнирали. 
Сега сделки за апартаменти 
там се сключват на цени 
между 25 хил. и 40 хил. 
EUR. Изключение прави 
Варна, която задържа най-
високите цени в страната 
и пазарът там не е толкова 
динамичен.

тичната компания да наеме 
2500 кв. м в “София Еърпорт 
център” край летището. 

Тези договорки обаче не 
създават по-висока заетост 
на складови площи, тъй ка-
то обикновено са предше-
ствани от освобождаване на 
такива от страна на компа-
нията възложител, уточни 
Христо Асенов, мениджър 
индустриална собственост 

в MBL CBRE. 

В тежест
По обща оценка на консул-
тантските компании в криза 
и недостиг на оборотни сред-
ства собствените складови 
площи все повече се пре-
връщат в тежест за компа-
ниите. В условията на ниска 
ликвидност все по-често тези 
имоти се пускат за продаж-

ба или под наем, отбеляза 
Христо Асенов. Приемлив 
вариант са и т. нар. продаж-
би с обратно наемане, при 
които дружествата продават 
собствеността си и освобож-
дават оборотни средства, но 
остават дългосрочно в нея ка-
то наематели. Такива сделки 
обаче все още не са регистри-
рани в този сегмент на паза-
ра. Александър Танев, мени-

джър “Индустриални имоти” 
във Forton, също смята, че на-
емът е по-удобен при падащ 
пазар на имоти. Според него 
за инвестиционни продаж-
би на логистични проекти у 
нас може да се говори само 
ако очакваната доходност 
от подобни сделки надмине 
търсените от инвеститорите 
поне 13% годишно. 

радостина маркова

Богата реколта от гроз-
де прибира тази годи-
на „Винпром Карнобат“. 
“Докато в други краища 
на страната лозарите се 
оплакват от ниски добиви и 
лошо качество, в избите ни 
ще влезе грозде с отлична 
зрялост и висока захарност, 
разказва производственият 
директор на карнобатския 
винпром Стоян Стоянов. 
„Най-големите собствени 
лозя в България дадоха 
прекрасна реколта. Тя е 
гаранция за високото ка-
чество на най-продавана-
та ракия – „Карнобатска 
гроздова“ и на класиче-
ските бели и червени вина 
Chateau Karnobat”, уверен 

е Стоянов.
“Нашите отлично подгот-

вени агрономи и технолози 
цяла година усърдно се 
грижиха за лозовите ма-
сиви. В замяна природата 
ни се отблагодари с висо-
ки добиви и превъзходно 
грозде“, похвали се Душан 
Няголов - главен агроном 
на „Винпром Карнобат“. 
„Собствените лозя ни поз-
воляват сами да контроли-
раме качеството.  Следим 
целогодишно състоянието 
на масивите – от зарязва-
нето, през наторяването и 
пръскането, та чак до бра-
нето. Така можем навреме 
да предпазим насаждения-
та от измръзване, болести 

Грозде с отлично качество влиза
в избите на „Винпром Карнобат“

платено Съобщение

Супермодерен гроздокомбайн прибира богатата 
реколта от 20 хиляди декара собствени лозя

най-големия производител 
на вина и ракии.

Лозарите на „Винпром Кар-
нобат“ залагат на оптимал-
но натоварване на лозята. 
Средните добиви тази година 
се движат между 580 и 650 
килограма от декар. Реколта-
та от традиционните ракие-
ни сортове за „Карнобатска 
гроздова“ - Червен Мискет, 
Мускат Отонел Памид и 
Ркацители също достигна  
очакваните от нас нива. При 
червените винени сортове 
Мерло, Каберне Совиньон 
и Сира захарността е 24-
26 градуса. Захарността на 
белите Шардоне, Траминер 
и Совиньон Блан пък варира 
между 22 и 24 градуса, при 
оптимално съдържание на 
киселини. 

Високото качество на собст-

и вредители. Използваме 
най-модерната техника за 
обработка на масивите. 
Берем всеки отделен сорт 
в най-подходящото време, 
когато гроздето е дости-
гнало нужната зрялост и 

захарност. Смело можем да 
кажем, че високото качество 
и големите добиви не са 
просто природна даденост, 
а резултат от целенасоче-
ните ни и постоянни грижи“, 
издаде главният агроном на 

вените лозя на „Винпром 
Карнобат“ бе оценено и от  
Михаил Фетте, представител 
на френската компания Гре-
гоар. За четвърта поредна 
година „Винпром Карнобат“ 
прибира част от богатата 
реколта със супермодерен 
гроздокомбайн, произведен 
от едноименната френска 
фирма. Навръх гроздобера в 
карнобатските лозя бяха де-
монстрирани възможностите 
на уникалното съоръжение. 
Чрез компютър с много фина 
настройка то бере само най-
узрелите гроздове. „Грегоар“ 
се използва от всички све-
товни винопроизводители. 
“Винпром Карнобат” е пър-
вата българска компания, 
закупила свръхмодерния 
гроздокомбайн.

Статистика 
Forton 

Компанията, партньор 
на Cushman&Wakefield, 
отчита общо 527 000 кв. 
м нови складови бази край 
София. през третото 
тримесечие са завърше-
ни едва 12 684 кв. м нови 
площи, което е 2.5% ръст. 

MBL CBRE 
Консултантската ком-

пания отчита над 2 млн. 
кв. м складови площи 
в района на София, но 
тук влизат и реновира-
ни бази, както и тези в 
голям радиус извън града. 
За последното триме-
сечие са излезли около 25 
хил. кв. м нови площи. 

▶

▶

Сергей Койнов отчете, че 73% от завършените тази година складове в София са 
за собствени нужди 
▶

СнимКа емилия КоСтадинова
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Най-тежките дни за българ-
ската винарска индустрия 
вече са минало. Пазарът на 
вино започва да се раздвиж-
ва и да излиза от летаргия-
та, в която беше изпаднал 
в последните две години. 
Това показват данните на 
Изпълнителната агенция по 
лозата и виното, както и 
на някои производители на 
вино. Макар и символичен, 
вече се наблюдава ръст, а 
очакванията на представи-
тели на бранша са, че през 
следващите месеци ще има 
увеличение на продажбите 
както на вътрешния пазар, 
така и за износ. 

размразяване  
на вътрешния пазар
След като миналата година 
пазарът на вино се сви с над 
30%, сега вече се появяват 
първите признаци на съжи-
вяване. „За първото шест-
месечие на годината има 7% 
ръст на продадените литри 
вино на вътрешния пазар 
спрямо същия период на ми-
налата година”, твърди Кра-
симир Коев, изпълнителен 
директор на Изпълнителна 
агенция по лозата и вино-
то към Министерството на 
земеделието и храните. По 
думите на Коев тенденцията 
е този ръст да продължи. 

„Като цяло за български-
те винопроизводители има 
спад при трапезните вина 
с около 26%, което е 3.1 
млн. литра по-малко. Общо 
са продадени над 13 млн. 
литра. При качествените 
бели вина намалението е с 
25 хил. литра, което е бли-
зо 27% за шестмесечието 
на 2010 спрямо 2009 г.”, 
казва Светлана Славова, 
изпълнителен директор на 
„Катаржина Естейт”.  При 
червените вина има 19 хил. 
литра повече продажби. 

Борба за клиенти
Освен свитото потребле-
ние заради кризата бъл-
гарските винопрозиводи-
тели се изправиха пред 
още по-сериозен проблем. 
През последните 2-3 годи-
ни българският пазар беше 
наводнен от евтини итали-
ански, южноафрикански, 
чилийски и австралийски 
вина, чието качество по 
нищо не отстъпва на бъл-
гарското производство. Те 
печелят все повече кли-
енти, което е сериозно 
предизвикателство пред 
нашите производители. За-
това и все по-често българ-
ската индустрия прибягва 
до промоции и комплексни 
отстъпки. 

„Търсим всякакви марке-
тингови трикове и пакетни 
продажби, за да оцелеем 
при експанзията на внос-
ните вина и на малките 
български производители”, 
обясни още изпълнителни-
ят директор на „Винпром 
Русе” Наталия Къснедел-
чева. По думите й малките 
изби също не са за прене-
брегване, тъй като за тях 
българският пазар е един-
ствен. Борбата с вносните 
вина обаче е по-трудна и 
заради липсата на мерки 
от страна на държавата. 
Според Светлана Славова 
държавата има драконовски 
изисквания относно контро-
ла в българските винарни и 
производството на вино в 
тях. „А контролът на внос-
ните вина е сведен до мини-
мум”, обясни още тя. 

нова реколта,  
нови цени
„Средните цени на българ-
ското вино са се свили с 
30% спрямо миналата годи-
на”, твърди Красимир Коев. 
По думите му тази тен-

Индустрията се бори с експанзията на вносни вина с маркетингови трикове и отстъпки 

Производителите на вино очакват 
ръст в продажбите и спад в цената

денция ще продължи, тъй 
като винопроизводителите 
имат голямо количество 
нереализирани продажби 
от миналата реколта. „За 
да не правят много разходи 
за съхранението на виното 
във винпрома, предприя-
тията понижават цените, за 
да реализират продукцията 
си по-бързо”, твърди Коев. 
Според него причина за 
намалението е и европей-
ската тенденция за спад на 

цените. „Цените в европей-
ските държави са като при 
нас, дори по-ниски”, твърди 
шефът на камарата. 

Йордан Стефанов, изпъл-
нителен директор на „Вин-
завод Асеновград”, е на мне-
ние, че в момента най-лесно 
се пласират евтините вина. 
Те се правят с по-малко про-
дукти и по-малко работна 
сила и реализират големи 
приходи, призна той. 

Светлана Славова твърди, 

че ценовата политика е въ-
прос на стратегия на всяка 
компания, но до голяма 
степен зависи от качеството 
на реколтата. 

„Тазгодишната реколта ще 
бъде с около 30% по-малко 
в сравнение с миналата го-
дина”, смята  Красимир 
Коев. Според него по-мал-
кото количество качествено 
грозде няма да доведе до 
дисбаланс на цените най-
малкото защото има много 

залежало вино, което тряб-
ва да се реализира първо. 

Конкуренцията на чужди-
те вина и по-слабата консу-
мация на вино заради кри-
зата направиха българските 
производители по-гъвкави 
и изобретателни. Цените 
продължават да падат, а ка-
чеството се увеличава. Ко-
ето потвърждава тезата, че 
кризата има здравословен 
ефект за целия сектор. 

радослава Димитрова 

Цитат

Реколтата от грозде 
от тази година като 
количество е по-малко с 
около 30% в сравнение 
с 2009 г. Причината за 
това са измръзванията, 
градушката, валежите 
през юни и юли, които 
развиха болести по лозята. 
Но като цяло реколтата е 
добра, с високо захарно 
съдържание. По-малкото 
реколта няма да доведе до 
дисбалас в цените.

Прогнозата ми е, че 
цените ще падат. През 
тази година виното е с 
около 30% по-евтино в 
сравнение с миналата 
година. Няма как това 
да не продължи, при 

красимир коев,  
изп. директор на Изпълнителна 
агенция по лозата и виното

Цените на виното ще падат
положение че в световен 
мащаб има произведени, 
но нереализирани вина. 
Цените в европейските 
държави са като при 
нас, дори и по-ниски. 
А намаляването на 
цените е и отговор на 
конкуренцията. 

На вътрешния пазар 
има тенденция 
за увеличение на 
консумацията на вино. 
За първото шестмесечие 
има ръст в продажбите 
от около 7% спрямо 
същия период на 
миналата година. Около 
новогодишните празници 
също ще има ръст. 
Износът също се покачва.

Винопроизводителите понижават цените, за да реализират залежалата си продукция СнИмка бобИ тошев▶

Напоследък има 
 ръст на продажбите 
на вътрешния пазар. 

Износът през последния  
месец е леко надолу, 
но се надяваме сега с 
новогодишните празници да 
го компенсираме. Продажбите 
на вътрешния пазар са 
се увеличили с между 3 и 
5% в края на септември 
спрямо юли и август. 
Налага се да се правят 
все повече промоции, 
комплексни отстъпки, 
търсим всякакви 
маркетингови трикове 
и пакетни продажби, 
за да оцелеем при 
експанзията на 
вносните вина наталия къснеделчева, изп. директор на „винпром” Русе

Прогнозата 
ми е, че 
цените ще 

падат. През тази 
година виното е 
с около 30% по-
евтино в сравнение 
с миналата година

Коментар
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Индустрията се бори с експанзията на вносни вина с маркетингови трикове и отстъпки 

Производителите на вино очакват 
ръст в продажбите и спад в цената

Купажните вина ще бъдат 
хит през новия сезон
Екзотичните комбина-
ции от няколко сорта 
вино ще привличат 
клиенти през следва-
щите месеци

Купажните вина ще са 
модата при вината през 
следващите месеци. Това 
твърдят винопроизводи-
тели, до които в. „Пари” 
се допита. Част от новите 
вина, които ще се произ-
ведат през тази година, ще 
са изключително нови за 
българския пазар. 

модата при виното
Досега на пазара имаше 
купажни вина. У нас обаче 
те не се пиеха масово, а 
българинът по-скоро за-
лагаше на виното от един 
сорт грозде. Тенденцията 
обаче се обръща и произ-
водителите ще се насочат 
основно към продукция от 
няколко сорта. 

Някои компании ще до-
пълнят и асортимента от 
вина, които предлагат. 
Винзаводът в Асеновград 
ще пусне първите си бели 
вина. „Досега правехме са-
мо от червени лозя, а тази 
година ще произведем пър-
вите бели вина - Шардоне и 

Совиньон блан”, каза за в. 
„Пари” Йордан Стефанов, 
изпълнителен директор на 
„Винзавод Асеновград”. 

новости за повече 
клиенти
„Разнообразяването на 
асортимента и високо-
то качество е начинът 
да привлечем клиенти”, 
обясни Стефанов. На-
талия Къснеделчева от 
„Винпром Русе” обясни, 
че в бъдеще компаниите 
ще се обръщат все повече 
към новите и непознати за 
българския пазар асорти-
менти на вина. По думите 
й сега борбата е кой ще 
пусне повече нови вина, 
за да увеличи продажбите 
си. Според винарите кул-
турата на българските по-
требители е много висока 
и заради това премества-
нето на фокуса от досега 
познати към нови вина не 
е рисковано. 

Според производители-
те смесването на няколко 
сорта грозде не означава, че 
цените ще са високи. Част 
от винарите стратегически 
ще се насочат към евтиния 
сегмент, където се реализи-
рат най-много бутилки. 

радослава Димитрова

С по-евтините 
вина се 
правят повече 

приходи. Едно е да 
продаваш на 5 лв., а 
друго на 15 лв.

Тенденцията при винопроизводството се обръща 
и производителите ще се насочат основно към про-
дукция от няколко сорта грозде  
 Снимка емилия коСтадинова

▶

Винопроизводителите понижават цените, за да реализират залежалата си продукция Снимка боби тошев▶

Компаниите залагат и 
на вътрешен, и на външен 
пазар според това къде имат 
възможност да продават 
повече. Не се забелязва ръст 
в продажбите. Очаквам, че 
през 2011 г. все пак ще има 
увеличение. В момента сме 
в гроздоберна кампания, 
която като количество е по-
малка с около 15%. Качест-
вото също е малко по-ниско. 
Виното, което ще произвеж-
дат компаниите през тази 

Новите вина ще са от среден 
и висок ценови сегмент

година, ще е основно от 
собствените лозя. 
Новите вина ще са в 
средния и високия ценови 
сегмент. Повече се продават 
вината от по-ниския ценови 
сегмент, но има клиенти 
и за по-скъпите вина. По-
евтините се правят с по-
малко продукти и по-малко 
работна сила. Така се правят 
по-големи приходи, тъй 
като едно е да продаваш на 
5 лв., а друго на 15 лв. 

Йордан Стефанов,
изп. директор на „винзавод 
асеновград”

За да продава-
ме на външни 
пазари на 

цена, различна от 1 
EUR, трябва да се 
върне доверието и да 
се промени имиджът 
на българското вино

Покупателната 
способност на българи-
на се е понижила, но от 
друга страна се е повишила 
винената култура. Въпрос 
на избор на всеки произво-
дител е към кои клиенти ще 
се обърне. И когато виното 
ти е в ценовия сегмент „Best 
Buy”, т. е много добро съот-
ношение цена/качество, не е 
необходимо да си измисляш 
цена и да продаваш на загу-
ба, само и само за да запа-
зиш обемите си. Български-

Винената култура на българина 
се е повишила

те винарни са ориентирани 
основно към вътрешния 
пазар, като изключим голе-
мите „винпроми”, които са 
по-експортно ориентирани. 
За да продаваме на външни 
пазари на цена, различна 
от 1 EUR, е необходимо 
да се върне доверието и да 
се промени имиджът на 
българското вино. А за това 
е необходимо време, много 
работа от страна на виноп-
роизводителите и подкрепа 
от държавата.

Светлана Славова,  
изп. директор на „катаржина 
естейт”

Мнения

30 
▶процента по-малко  
ще бъде новата  
реколта на грозде  
спрямо 2009 г.
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Само един от 
договорите по търга  
за  поддръжката на  
ведомството не е 
подписан

Поддръжката на ИТ ин-
фраструктурата на Минис-
терството на финансите 
официално е в частни ръце, 
казаха от ведомството за в. 
„Пари”. Подписани са до-
говорите по 3 от четирите 
лота по търга за изнасяне 
на дейностите по управле-
ние на ИТ услуги в систе-
мата на МФ. Това се случва 
половин година след обя-
вяването на крайните ре-
зултати от търга в средата 
на март. Причина за заба-
вянето беше обжалването 
на държавната поръчка, 
което стигна до Върховния 
административен съд. 

Магистратите трябва да 
вземат решение по обжалва-
нето на третия лот на поръч-
ката на 19 октомври, когато 
ще се реши дали Консор-
циум „ВиСиЕй ДЗЗД” ще 
отговаря поддържането и 
развитието на приложния 
софтуер на ведомството през 
следващите 3 години. Ком-
панията поиска 7.245 млн. 
лв. за тази си дейност. 

разделение
Разделението на дейностите 
по поддръжката на системи-
те на финансовото минис-
терство се случва за пръв 
път от 1997 г. насам. Досега 
за нея отговаряше държав-
ното дружество „Информа-
ционно обслужване”, чийто 
принципал е Министерство-
то на финансите. 

След подписване на до-
говорите поддръжката и 
развитието на системите 
на митниците, данъчните 
и Сметната палата, част от 
които са ключови за функци-
онирането на ведомството, 
ще минат в частни ръце. От 
министерството коменти-
раха, че досега не е имало 
проблеми с преминаването 
на обслужването на систе-
мите в частни ръце. 

победители
Договорът за изпълнение-
то на Лот 1 е подписан на 
1 септември, коментираха 
за в. „Пари” от Министер-
ството на финансите. Дей-
ностите по поддържане и 
развитие на ИТ инфраструк-
турата ще се изпълняват от 
консорциума на „Сименс”, 
„Контракс” и „Парафлоу” 
срещу 11.73 млн. лв. По Лот 
2 за извънгаранционното 

ИТ системата на Министерството  
на финансите премина в частни ръце

Компанията е най-
големият български 
инвеститор в бившата 
съветска република

„Каолин” АД официал-
но откри фабриката си за 
обогатяване на кварцови 
пясъци в Украйна. Инвес-
тицията е на стойност над 
15 млн. USD и е реали-
зирана в рамките на две 
години. Фабриката произ-
вежда продукти за стък-
ларските заводи в региона. 
С осъществяването на този 
проект „Каолин” АД става 
най-големият български 
инвеститор в Украйна. 

Експанзия
„С отварянето на фабрика-
та ПКСП (Папернянский 
карьер стекольных песков) 
се гарантира дългосрочно 
и устойчиво развитие на 
бизнеса на „Каолин” АД 
в Украйна”, каза Констан-
тин Ненов, председател на 
надзорния съвет на „Ка-
олин” АД. По думите му 
тази инвестиция е част от 
дългосрочната стратегия за 
международна експанзия на 

дружеството. „Съвместно с 
украинските ни партньори 
продължаваме да работим 
усилено по развитието на 
още няколко проекта в об-
ластта на индустриалните 
минерали в Украйна”, каза 
Ненов.    

производство
Строителството на фабри-
ката започна в края на 2007 
г. и приключи в края на ми-
налата година. През първата 
половина на 2010 г. произ-
водството достига пълна 
мощност от 2000 тона на 
денонощие. Заводът на „Ка-
олин” АД в Украйна генери-
ра около една пета от общия 
обем продажби на кварцови 
пясъци на групата.  

ПКСП е един от малко-
то производители на ви-
сококачествени кварцови 
пясъци с постоянни пара-
метри не само в Украйна, 
но и в региона. Клиенти 
на завода са всички големи 
производители на стъкло 
в Украйна, Южна Русия и 
Молдова, сред които „Сен 
Гобен”, „Ветропак”, „Юл-
ла”, „Пилкингтън”, „Ши-
шеджам” и „Гардиан”.  

„Каолин” АД 
инвестира над 15 
млн. USD в Украйна

Борсовите компании няма да 
увеличават капитала си с апорт
Облекчената процедура за търгови предложения остава в предложенията на надзора
Комисията за финансов над-
зор се е отказала от пред-
ложението си за промени в 
Закона за публично предла-
гане на ценни книжа, които 
да дават правото на публич-
ни компании да увеличават 
капитала си с непарична 
вноска. Външни акционе-
ри също няма да могат да 
записват нови акции. Това 
става ясно от окончателния 
вариант на „Насоките за раз-
витие на капиталовия пазар 
в България”, изготвени от 
Комисията за финансов над-
зор. Те ще бъдат обсъждани 
на днешния дискусионен 
форум „Насоки за разви-
тие на капиталовия пазар 
в България - стратегия за 
възраждане”. 

Първият вариант на КФН, 
който беше обявен преди по-
вече от месец, получи много 
критики от инвестиционната 
общност. „Увеличението на 
капитала с непарична вноска 
беше отхвърлено от всички 
участници на капиталовия 
пазар и затова то отпадна от 
документа”, каза за в. „Пари” 
Димана Ранкова зам.-предсе-
дател на КФН, ръководещ уп-
равление „Надзор на инвес-
тиционната дейност” и автор 
на предлаганите промени.

облекчения
В новия вариант обаче оста-
ва предложението за създа-
ване на облекчена процедура 

по отправяне на търгови 
предложения. „Сега ЗППЦК 
не предвижда възможност за 
отправяне на предварително 
търгово предложение за при-
добиване на контрол върху 
публично дружество, успеш-
ното провеждане на което 
да има същите последици 
като задължителното тър-
гово предложение”, пише в 
документа. Според Димана 
Ранкова има много неща, 
които трябва да се коригират 
по отношение на законовите 
изисквания при отправяне 
на търгово предложение. 
„В момента има няколко 
ненужни рестрикции, които 
трябва да отпаднат”, твърди 
Димана Ранкова.

В новите предложения 
намира място и въпросът 
за  данъчни преференции 
относно взаимните фондове, 
които вече бяха предложени 
от БАУД. 

Депозитар
Необходимо е спешно създа-
ване на нормативна основа 
за изграждане на клирингови 
къщи, централен съконтра-
гент и цялостна съвременна 
инфраструктура в тази връз-
ка, твърдят от КФН. „Из-
ключително важно е да се 
създаде наредба за клиринга 
и сетълмента, защото без 
това не може да съществува 
деривативен и въобще капи-
талов пазар”, категорична е 

и Димана Ранкова.
Уредбата на дериватив-

ните пазари в момента е 
бегла, особено на подза-
коново ниво, т.е. на ниво 
наредби, издавани от КФН. 
Съществуващите регула-
ции относно учредяването, 
лицензирането, дейността и 
надзора върху дейността не 
отчитат много от специфи-
ките на деривативния пазар, 
обясняват от надзора. 

аДСиЦ
Промени ще има и в нор-
мативна уредба, уреждаща 
дейността на акционерните 
дружества със специална 
инвестиционна цел. На АД-
СИЦ трябва да се позволи 
правото на избор да извърш-
ват директно дейностите по 
изграждане, експлоатация, 
поддръжка и получаване на 
текущи доходи от недвижи-
ми имоти или чрез обслуж-
ващи дружества. На първо 
място ще се „преосмисля” 
географското разширение 
на инвестициите. Ако тази 
част не се промени, АДСИЦ 
няма да са конкурентоспо-
собни на подобните друже-
ства в ЕС и това ще доведе 
до отлив и пренасочване 
на инвестиции, се казва в 
документа.

Надзорът предлага да се 
разреши на дружества от 
този род да инвестират в 
дялове и акции на дъщер-

 Димана ранкова, зам.-председател на КФн Снимка марина ангелова▶

„информационно обслужване” се раздели с основния 
си източник на приходи - принципала на компанията, 
министерството на финансите Снимка боби тошев

▶

поддържане на технически 
устройства и конфигурации 
в ИТ инфраструктурата на 
министерството договорът 
е подписан на 20 септем-
ври с консорциума „Стоун 
Сиенсис”. 

Предложената оферта на 
двете компании е 10.4 млн. 
лв. Първи обаче е подписан 
договорът с „Информаци-
онно обслужване”. Компа-

нията спечели единствено 
последния, четвърти лот за 
предоставянето на изнесени 
услуги за специализирани 
звена на ведомството. 

Стойността на офертата е 
само 725.8 хил. лв., а ком-
панията беше единствени-
ят останал участник след 
декласирането на „Техно-
логика”. 

Христо Ласков

ни и съвместни компании, 
създадени за реализация на 
отделни имотни проекти. 
Сред другите предложения 
се откроява възможността 
за придобиване на контрол 

върху други АДСИЦ.
„Има и други инициативи 

най-вече за подобряване на 
ликвидността на пазара, но 
тук не само КФН трябва да 
се задейства”, добави Дима-

на Ранкова. Според нея този 
проблем на БФБ може да се 
реши с борсова приватизация, 
повече инвестиционни проду-
кти, деривативен пазар.

атанас Христов
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7.8
▶ млрд. GBP общо предлага 
News Corp. за придобива-
нето на BSkyB

Компанията ще държи 
37.5% от проекта, кой-
то трябва да стартира 
през 2016 г.

Американската технологич-
на компания Google Inc. ще 
инвестира в изграждането 
на подводна мрежа, която 
да пренася електричеството 
от вятърните паркове край 
източните брегове на САЩ. 
Google ще придобие 37.5% 
от проекта за прекарване на 
връзка от Атлантическия 
океан край централните 
щати на страната, съобщи 
директорът по екологични-
те дейности на компанията 
Рик Нидам в блога си.

инвеститори
Целият проект се оценява 

на 5 млрд. USD, като пър-
воначалната инвестиция на 
Google ще бъде около 200 
млн. USD. Google и Good 
Energies, която разработва 
възобновяеми енергийни 
източници, ще държат по 
37.5% от проекта. Делът им 
може впоследствие да на-
малее, след като се присъе-
динят и други инвеститори, 
съобщава New York Times. 
Японската Marubeni Copr. 
ще държи 15% от проекта, 
казаха от компанията.

проект
Участниците в инициати-
вата ще създадат компания, 
която трябва да направи не-
обходимите проучвания до 
2013 г. Намеренията са пър-
вият етап от строителството 
да стартира през 2016 г. 

Мрежата ще бъде дълга 560 
км и ще може да пренася 6 
хил. мВт електричество от 
вятърни турбини, казаха от 
Google. Това представлява 
около 60% от вятърната 
енергия в САЩ за миналата 
година.

предимства
След 20 години 22% от 
електричеството, което се 
произвежда в света, ще бъде 
от вятърна енергия, показва 
прогнозата на Световния 
съвет за вятърни централи. 
Районът в Атлантическия 
океан край централните 
източни щати е много под-
ходящ за такива проекти, 
тъй като силните ветрове 
и плитките води улесняват 
строителството на турбини 
на 25 км от брега.              

Google ще прави мрежа за 
пренос на енергия от вятър

▶ Google очаква към проекта за електропреносната мрежа да се присъединят и 
други инвеститори

Медийни конкуренти се обявиха против 
придобиването на BSkyB от Мърдок
Сделката ще монопо-
лизира пазара, смятат 
водещи телевизии и 
вестници

Няколко конкурентни ме-
дийни групи призоваха ан-
глийското правителство да 
блокира опита на News Corp. 
за пълното придобиване 
на British Sky Broadcasting 
Group Plc (BSkyB), предаде 
Bloomberg. Според компа-
ниите, подписали искането, 
поглъщането на лондон-
ската телевизия BSkyB от 
контролираната от магната 
Рупърт Мърдок медийна 
империя ще монополизира 
пазара и ще намали конку-
ренцията в индустрията. 
Срещу разрастването на 
News Corp. се обявиха BBC, 
Channel Four Television 
Corp. и телефонният опе-
ратор BT Group Plc, както 
и печатните издания The 
Telegraph, The Mail, The 
Guardian и The Mirror. 

Дял
В момента News Corp. при-
тежава над една трета от 
английската вестникарска 
мрежа. Мърдок контролира 

News International - изда-
теля на The Sun, The News 
of the World, The Times и 
Sunday Times. През юни 
от News Corp. обявиха, че 
са готови да платят по 0.7 
GBP на акция, или общо 
7.8 млрд. GBP, за остана-
лите 61% от BSkyB, които 
все още не са собственост 
на компанията. От BSkyB 
отвърнаха, че са съгласни 
на преговори, въпреки че 
цената на акция е с 1 GBP 
по-ниска от желаната. 

регулации
Възражението срещу сдел-
ката по придобиване може 
да постави коалиционния 
кабинет на Дейвид Каме-
рън в неудобна ситуация, 
пише Bloomberg. По време 
на изборите през май вест-
никът на Мърдок The Sun 
подкрепи кандидатурата на 
Консервативната партия на 
Камерън. Бизнес секретарят 
на правителството и член на 
партията на либералдемо-
кратите Винс Кейбъл има 
правото да се намесва в 
сделки, за които съществува 
съмнението, че нарушават 
свободата на медийния па-
зар. Именно поради това 

Снимки BloomBerG

АКТУАЛНИ ПРОБЛЕМИ И 
ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА В РЕГИОНА

Със съдействието на:

��/ ���� ���                http://events.pari.bg                  events@pari.bg               

Конференция
АВТОМОБИЛЕН ТРАНСПОРТ & СПЕДИЦИЯ

Спонсор:

ПОВЕЧЕ ИНФОРМАЦИЯ ЗА ПРОГРАМАТА И ЗА РЕГИСТРАЦИЯ:

��.��.���� г. Гранд Хотел София

• Eвропейската политика през следващите десет години 

• Kак се справят фирмите в условията на икономическа криза

• Aвтомобилният транспорт в България и неговата 
инфраструктура

засегнатите страни адреси-
раха протестното си писмо 
до оглавяваното от него 
министерство на бизнеса и 
иновациите. Кейбъл е готов 
да сезира наблюдаващия ре-
гулатор Ofcom, но за да ста-
не това, News Corp. трябва 

да регистрира офертата си 
в Европейската комисия, 
пише Bloomberg. Компа-
нията от своя страна все 
още оформя документите 
и не е готова с окончател-
ното предложение. Според 
изявление на Мърдок оба-

че News Corp. ще уведоми 
Брюксел “съвсем скоро”. 

показатели
BSkyB, която е основана 
през 1990 г. чрез сливането 
между Sky Television на 
Мърдок и British Satellite 

Broadcasting, има около 
9.77 млн. абоната. Теле-
визията държи правата за 
излъчването на английската 
Висша футболна лига, а от 
1995 г. и за съдържанието 
на History Channel и Disney 
Channel.                             

61
▶ процента е делът в 
BSkyB, който News Corp. 
все още не притежава

 медийната империя 
на рупърт мърдок може 
да монополизира пазара, 
предупреждават конку-
рентите

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8266 8306
Калай LME USD/т 26600 26350
Олово LME USD/т 2275 2325
Цинк LME USD/т 2309,5 2338
Алуминий LME USD/т 2385,5 2426,75
Никел LME USD/т 24150 24060
Алуминиева сплав LME USD/т 2191 2240

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1350,05 1350,7
Сребро LME USD/тр.у. 23,19 23,24
Платина LME USD/тр.у. 1683,5 1690,5
Паладий LME USD/тр.у. 585 588
Родий LME USD/тр.у. 2230 2230

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 82,26 83,02
Брент ICE USD/б 83,88 84,33
Газьол ICE USD/т 718 719,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,59 3,98
Бензин 95 NYMEX USD/т 786 -
Нафта NYMEX USD/т 762 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 258,86
Царевица Yellow CBT USD/т 218,76
Ечемик Feed ASX USD/т 234,05
Памук No.2 NYBOT USD/т 2453,70
Какао  NYBOT USD/т 2856,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3994,71
Соя No.2 ICE USD/т 426,68
Захар White NYSE LIFFE USD/т 671,30

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 13.10.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

11.10.2010	г.

158,30 157,53 156,76 156,37 154,44 154,44   
12,10 12,04 11,98 11,95 11,80 11,80   
85,07 84,65 84,24 83,83 82,59 82,59   
101,72 101,23 100,74 100,24 98,76 98,76   
767,76 764,04 760,31 756,58 745,40 745,40   
172,54 171,71 170,89 170,07 164,32 164,32   
79,05 78,67 78,29 77,91 76,01 76,01   
154,36 153,61 152,87 152,13 148,42 148,42   
310,63 309,15 307,67 306,19 295,84 295,84   
202,20 201,24 200,27 199,31 192,57 192,57   
238,34 237,20 236,07 234,93 226,99 226,99   
82,28 81,89 81,49 81,10 78,36 78,36   
241,77 240,62 239,47 238,32 230,26 230,26   

до	15.00	ч.	на	11.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.9086 4.9331 5.1049 4.9086  4.8104   -4.67% 15.04% -9.42% -22.97% 21.01.2008
фонд в акции 6.9133 6.9479 7.1898 6.9133  6.7750   -2.40% 13.89% -5.26% -12.69% 23.01.2008
високодоходен 10.1526 10.3049 10.5587 0.0000  0.0000   0.92% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1422    2.1422    -14.05% 28.27% -20.45% -57.49% 12.11.2007
балансиран 2.5355    2.5355    -14.76% 24.88% -20.33% -51.10% 12.11.2007

паричен пазар 11.3278  11.3221  11.3051 11.3164 11.3164 11.3221 5.40% 0.11% 7.05% 6.37% 06.10.2008
балансиран 10.7469  10.6934  10.5865 10.6399  0.0000 -0.15% 3.47% -1.31% 3.43% 06.10.2008
фонд в акции 9.8973  9.8481  9.7004 9.7496  0.0000 -4.21% 8.16% -6.64% -0.77% 06.10.2008
             
балансиран 13.5079    13.3742    -0.35% 5.39% -1.29% 6.20% 14.12.2005
фонд в акции 7.8917    7.8136    -6.72% 10.15% -13.48% -4.68% 01.03.2006
фонд в акции 4.7356    4.6887    -19.90% 11.55% -20.25% -16.16% 21.06.2006
фонд в акции 7.6141    7.3923    -6.67% 12.29% -3.94% -10.64% 05.02.2008
фонд в акции 11.3478    11.0173    7.36% 12.84% 8.17% 3.67% 05.02.2008
паричен пазар 12.0897    12.0897    6.57% 0.16% 8.62% 8.39% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.1537    81.8662  82.1537  -0.94% 1.75% -3.70% -4.58% 20.11.2006
фонд в акции 48.1623    47.9215  48.1623  -7.20% 3.11% -12.83% -13.32% 20.11.2006
фонд в акции 63.6363    63.3181  63.6363  -7.69% 4.68% -7.46% -12.02% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.5772    95.1394    -6.63% 3.31% -8.34% -1.14% 04.01.2007
балансиран 78.0083    76.8469    -6.52% 2.30% -7.96% -7.68% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31553    1.31291    5.24% 0.75% 6.69% 5.77% 01.12.2005
балансиран 1.07136    1.06496    -0.74% 4.22% -2.49% 1.36% 01.12.2005
фонд в акции 0.73868    0.72771    -5.50% 8.64% -10.23% -6.54% 01.03.2006
фонд в акции 0.74025    0.73583    0.86% 2.54% 2.01% -11.02% 07.03.2008
ниско рисков 1.05030    1.04715    2.38% 0.39% 3.56% 3.33% 07.05.2009

балансиран 100.4228    99.4236    -2.74% 6.50% -6.80% -0.02% 07.12.2005
балансиран 105.7928    104.7402    -4.07% 5.45% -8.46% 1.12% 06.03.2006
фонд в акции 84.7775    83.5153    -6.41% 9.45% -12.62% -1.82% 20.06.2005
паричен пазар 122.7973    122.7973    6.89% 0.53% 7.84% 7.20% 31.10.2007
ниско рисков 93.5840    93.2100    3.66% 2.55% -0.65% -2.47% 01.02.2008
ниско рисков 106.8353  106.7286  106.4084  106.7286  4.21% 0.79% 5.23% 5.20% 01.07.2009

балансиран 4.7055     4.6773     -4.31% 7.50% -8.66%*** 4.67% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9095  0.9050   0.9028  0.8982     -14.53% 13.46% -20.81%*** -7.39% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.3190     17.1982     -7.54% 7.55% -11.83% 9.55% 28.09.2004
фонд в акции 10.7452    10.5958     -11.95% 10.46% -17.75% 1.37% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2008     1.1831     -7.32% 11.69% -8.65% 1.88% 10.05.2004
фонд в акции 0.7549     0.7437    8.19% 17.41% 11.28% -7.09% 04.10.2006
фонд в акции 1.0014     0.9866    14.20% 10.26% 9.16% -0.47% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.2857  130.0910  129.8313    3.08% 3.24% 4.51% 6.05% 04.05.2006
балансиран 14.1430  14.1430  14.0030    -6.02% 8.22% -9.04% 1.80% 17.12.2004
фонд в акции 0.7343  0.7271  0.7199    -2.00% 15.32% -9.02% -7.13% 04.05.2006
             
балансиран 791.8314    785.9075    1.53% 5.77% 3.72% -8.66% 09.05.2008
фонд в акции 709.0157    703.7114    N/A 7.08% 3.13% -12.06% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3787    11.3787    4.68% 1.31% 5.61% 2.79% 30.01.2006
балансиран 119.0128    119.0128    -0.84% 5.41% -3.40% 2.02% 30.01.2005
фонд в акции 6.6802    6.6802    -5.16% 10.66% -10.93% -8.22% 30.01.2006
фонд в акции 10.1042    10.1042    0.35% 2.30% 0.80% 0.61% 30.01.2009

фонд в акции 8.3593    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5090  0.5065  0.5040    -3.31% 7.28% -7.07% -20.95% 19.11.2007
балансиран 0.7396  0.7370  0.7344    -0.92% 3.30% -2.26% -10.01% 19.11.2007
ниско рисков 0.9987  0.9972  0.9957    3.56% 1.08% 4.49% -0.10% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2686  1.2667  1.2648   4.74% 0.22% 6.31% 5.30% 16.03.2006
консервативен 1.2902  1.2863  1.2824   5.26% 0.88% 7.08% 5.65% 16.03.2006
балансиран 0.8679  0.8644  0.8609   -0.18% 3.27% -2.27% -3.13% 16.03.2006
фонд в акции 0.6350  0.6318  0.6286   -5.90% 5.86% -9.72% -9.54% 16.03.2006
балансиран 0.7184  0.7155  0.7126   -5.88% 4.11% -7.69% -11.79% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0352  1.0352  0.9834   N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1821    1.1821   3.18% 0.12% 4.13% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0257    до 90 дни  над 90 дни  1.12% 3.43% 1.93% 0.31% 12.09.2005
     1.0104  1.0206      

балансиран 7.6628    7.6628   -6.71% 10.22% -6.19% -5.60% 01.03.2006
фонд в акции 6.6619    6.6619   -4.97% 9.89% -7.14% -8.42% 01.03.2006
фонд в акции 2.9653    2.9653   5.73% 15.71% 7.04% -29.18% 05.04.2007
консервативен 10.5264    10.5264   0.93% 1.78% 1.76% 2.84% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7874 0.7836 0.7816 0.7758 0.7758 0.7797  0.7603 6.92% 12.25% 0.14% -5.61% 22.05.2006
фонд в акции 0.4366 0.4344 0.7816 0.4301 0.4301 0.4323  0.4215 4.65% 15.81% -2.43% -21.70% 02.05.20077
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.2803                                                    104.9747                                                104.1913   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 321.8651    320.9009    2.98% 0.40% 4.12% 7.05% 17.11.2003
ниско рисков 13.5105    13.2442    2.62% 2.52% 2.63% 6.15% 27.12.2005
балансиран 12.2792    11.9180    0.06% 5.28% -1.53% 3.95% 27.12.2005
фонд в акции 8.6403    8.3862    -1.76% 11.23% -5.91% -3.25% 07.09.2005
балансиран 20.9643    20.9643    3.38% 4.12% 3.46% 1.57% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6584    6.6251    -1.61% 5.22% -6.18% -11.39% 01.06.2007
балансиран 8.0464    8.0062    -1.18% 5.13% -4.68% -6.26% 01.06.2007
консервативен 11.7499    11.7206    8.06% 2.98% 9.71% 5.25% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1746    1.1511    -3.99% 5.08% -5.42% 4.03% 18.09.2006
балансиран 1.0361    1.0258    -1.64% 3.45% -0.79% 1.53% 10.06.2008

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	12.10.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0257	лв. 1.0104	лв. 1.0206	лв.	 1,12	% 	1,93	%

Сентинел	-	Рапид 1,1821	лв. 1,1821	лв. 3,18	% 4,13	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	11	октомври	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

N/A 13.4905 12.2611 8.6276
322.5078 N/A 12.2190 8.5980
324.1148 13.3774 N/A 8.5556
324.1148 13.3774 12.1588 N/A

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	12/10/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,220806 € 1,245222 € 1,214702
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,889773 € 0,907568 € 0,885324

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,851796 € 0,868832 €0,847537

Цените са валидни за поръчки, подадени на 7/10/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	13/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,14241 лв. 1,14241 лв. 1,14241  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 13/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38948 0,00756

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,46460 0,03357

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,39473 0,00762

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,47077 0,01250

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,11869 0,01388

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,97517 0,00585

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62285 0,00029

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,23882 0,00256

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,82192 0,01316

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,67018 -0,00161

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,14198 0,00470

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,58172 0,00939

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,16556 0,00753

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72548 0,01344

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,25247 -0,00071

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75819 -0,00039

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13474 0,00329

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,54844 0,02346

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,40747 -0,00015

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,06678 0,01089

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,23401 0,00683

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,93398 -0,00436

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,57579 -0,00804

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,69249 -0,01185

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,11533 0,00582

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,08158 0,00677

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,72001 0,04736

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,94878 0,01062

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,41389 0,01045

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04645 0,00953

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 13.10 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3842 1,3843 1,3887 1,3775

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8740 0,8742 0,8742 0,8698

ЯПОНСКА йЕНА JPY 113,3100 113,3400 114,1800 113,0100

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3300 1,3302 1,3416 1,3272

НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,1333 8,1369 8,1478 8,1089

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,2674 9,2709 9,2812 9,2308

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,4017 1,4022 1,4101 1,4010

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4075 1,4079 1,4178 1,4060

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 273,6200 273,8500 274,8100 272,9700

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,4950 24,5220 24,5460 24,4940

РУСКА РУБЛА RUB 41,6275 41,6839 41,7403 41,4319

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9605 3,9619 3,9743 3,9535

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 13.10.2010 г.
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По време 
на борсо-
вата сесия 

във вторник  сорта 
Арабика доба-
ви 170 USD към 
стойността си. 
Притесненията 
около евентуално 
нарушаване на 
доставките вдигат 
цената

Стока на деня

4.67
▶ процента се повиши 
цената на кафето на 
борсата в Ню Йорк и 
достигна 4113.89 USD/т

Цената на златото може да 
премине 1500 USD/тр. у. 
Цената на златото може 
да нарасне с 20% през 
следващите 12 месеца до 
безпрецедентните 1650 
USD/тр. у. Такава прогноза 
направи американският 
финансов гигант Goldman 
Sachs Group Inc. За ана-
лизаторите тази прогноза 
е напълно реална заради 
обявеното от Федералния 
резерв на САЩ решение 
да изхарчи 1 трлн. USD за 
изкупуването на държавни 
ценни книжа. 

Решението на централна-
та банка е продиктувано 
от нуждата да се налее 
допълнителна ликвидност в 
икономиката, за да може тя 
по-бързо да се възстанови. 
Това действие е познато 
като „количествено облек-
чаване”, но е свързано с 
повишаване на инфлацията 
и именно това ще накара 
инвеститорите да продъл-

тази година благородният 
метал ще поскъпне до 1400 
USD/тр. у., а през следва-
щите шест месеца цената 
му ще премине над 1500 
USD/тр. у. 

В по-дългосрочен план 
обаче от финансовата 
институция предвиждат 
поевтиняване. Тяхната 
прогноза е, че в рамките на 
две години, икономиката на 
САЩ ще се е възстановила 
от кризата и Федералният 
резерв ще бъде принуден 
да ограничи паричната лик-
видност заради очаквания-
та за голяма инфлация.
Именно затова те препо-
ръчват в момента да се за-
ложи основно на фючърси 
с доставка през декември 
2011 г., когато се очаква да е 
пикът на цената. Също така 
препоръчват да се заложи 
и на януарските фючърси 
на платината и паладия. 

Причината за това е голе-
мият ръст на автомобилите, 
който се очаква тогава, а 
използването на тези два 
метала в производството 
на горивни катализатори 
неминуемо ще добавя стой-
ност към тези метали.

На борсата в Лондон 
цената на златото с неза-
бавна доставка се понижи 
с 0.41% до 1348.51 USD/тр. 
у. заради поскъпването 
на долара спрямо еврото 
с 0.28%. В понеделник 
ценния метал за първи път 
в своята история затвори 
при нива над 1350 USD/тр. 
у., воден от недоверието на 
инвеститорите към финан-
совите активи. Платината 
и паладият също регистри-
раха леко понижение и в 
началото на щатската сесия 
се търгуваха съответно за 
1679.75 USD/тр. у. и 583.2 
USD/тр. у.  

На борсата 
в Лондон 

цената на златото с 
незабавна доставка 
се понижи с 0.41% 
до 1348.51 USD/тр. у.

В понеделник златото за първи път в своята история завърши над 1350 USD/тр. у., което даде отправна 
точка да се гони и цена от 1500 USD/тр. у.
▶

Нови над 1.7% 
от капитала 

на изправеното пред 
фалит дружество 
преминаха през 
борсата при 48% 
скок в цената му

Мирослав иванов
mivanov@pari.bg

Пореден срив на пазарите в Азия

Борсовите индекси в 
Азиатския и Тихооке-
анския регион отчетоха 
най-голямото си дневно 
понижение за последни-
те два месеца, след като 
Китайската народна банка 
изненадващо пристъпи към 
ограничаване на банковото 
кредитиране в страната.

От информация на 
Bloomberg става ясно, че 
централната банка увели-
чава размера на минимал-
ните задължителни резер-
ви за шестте най-големи 
търговски банки в страната 
от 17 на 17.5%. Мярката 
е временна и ще остане в 
сила през следващите два 
месеца.

Индексът на сините чипове 
в Токио Nikkei 225 беше 
най-губещият в региона 
- 2.1%, и затвори при 
9388.64 пункта. 

Икономическите данни 
днес показаха, че потре-
бителските нагласи на 
японските домакинства за 
икономиката се влошават 
за трети пореден месец 
през септември.

В Хонконг Hang Seng 
отстъпва с 0.5% до 23 
102.61 пункта, а водещият 
австралийски индекс S&P/
ASX 200 се понижи с 1.7% 
до 4618 пункта. Китай-
ският Shanghai Composite 
затвори с повишение от 
1.2% до 2841.41 пункта,  
което е най-високото му 
ниво за последните пет 
месеца.  

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

промяната в монетарната политика на Китай 
отблъсна инвеститорите от азиатските фондови 
пазари

▶

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

СНимки bloomberg

„Мостстрой” и 
„Холдинг Пътища” 
поскъпнаха
Акциите на „Мостстрой” 
и „Холдинг Пътища” 
буквално полудяха вчера и 
поскъпнаха след няколко 
сесии на неспирен спад. 
Намиращото се на прага на 
фалит дружество поскъп-
на с 48.15% до 0.28 лв. за 
акция. След като само за 
три дни през борсата бяха 
прехвърлени близо 10% 
от компанията, вчера бяха 
изтъргувани нови 1.7% от 
капитала й. Това стана в 
общо 115 сделки, като це-
ната растеше постепенно 
със всяка изминала тран-
закция. Сесията прилича 
по-скоро на прибиране на 
печалби от спекуланти, 
отколкото на опит за изку-
пуване на акции на всяка 
цена, твърдят брокери. 
Това се потвърждава и 
от факта, че единичните 
обеми в сделките са малки 
- най-голямата е с по-мал-
ко от 4000 акции.

Другият обичаен запо-
дозрян в последните дни 
- „Холдинг Пътища” - също 
поскъпна силно. Компани-
ята, която подобно на „Мос-
тстрой” се контролира от 
бизнесмена Васил Божков, 
увеличи стойността си с 

29.41% до 0.66 лв. за акция. 
За разлика от „Мостстрой” 
обаче тук поскъпването 
беше ударно още в първите 
минути на сесията. На бор-
сата се сключиха 233 сдел-
ки с акции на компанията и 
подобно на „Мостстрой” те 
бяха при ниски еднократ-
ни обеми. За целия ден се 
размениха 169 050 акции от 
„Холдинг Пътища”, което е 
малко над 0.5% от капитала 
на дружеството. 

Засилената търговия с 
книжата на компанията 
ги вкара отново в списъка 
на дружествата, с които 
може да се извършват 
марджин сделки и къси 
продажби.   

жат да залагат на златото. 
Очаква се още в началото 
на следващия месец Фед да 
извърши такива покупки на 
стойност 500 млрд. USD.
Според разчетите, напра-
вени от анализаторите на 
Goldman Sachs, до края на 

“Мостстрой” АД
Лева
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“Холдинг Пътища” АД
Лева
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След оповестяването на 
тази информация всички 
индекси с изключение на 
китайските поеха надолу. 
Регионалният индекс MSCI 

Asia Pacific слезе с 1.5% до 
128.39 пункта, като съот-
ношението между поевти-
няващите и поскъпващите 
акции там е 4:1. 
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Силиконовата долина* на  
Русия - мечта или реалност
Москва е на път да се сдобие 
със своя Силиконова доли-
на по подобие на САЩ. Ам-
бицията на президента на 
Русия Дмитрий Медведев е 
страната му да концентира 
на едно място компании, 
които се занимават с високи 
технологии. Още през март 
тази година кабинетът обя-
ви плановете си да изгради 
Силиконова долина в едно 
от предградията на Москва 
- Сколково. 

Плановете на Русия ста-
наха още по-видими, след 
като преди дни губернато-
рът на Калифорния Арнолд 
Шварценегер посети стра-
ната и доведе делегация с 
представители на едни от 
най-големите технологични 
компании в света - Google, 
Microsoft, Oracle и Intel.   

Амбиции
Според предварително опо-
вестените планове на Медве-
дев в Сколково ще се работи 
върху 5 области, които са 
„президентски приоритети”. 
Това са енергетиката, ин-
формационните технологии, 
телекомуникациите, биотех-
нологиите и ядрените техно-
логии. За проекта, който се 
движи от руския милиардер 

Виктор Векселберг, са необ-
ходими инвестиции от 6.7 
млрд. USD през следващите 
3 до 5 години. По предва-
рителни данни половината 
от финансирането ще бъде 
осигурено от руското пра-
вителството, а останалата 

мович. Мястото е известно 
именно с интереса, който 
предизвиква сред най-бога-
тите руснаци. Преди разпа-
дането на СССР то е било 
запазена територия на чле-
новете на Политбюро, уточ-
няват руските медии. Бизнес 
училището е основано  от 
най-влиятелните бизнесме-
ни в Русия с помощта на 
държавата.

Стъпка напред
В края на септември Мед-
ведев подписа специален 
закон, който да гарантира 
привличането на чужди ин-
веститори. Според новата 
правна рамка управлението 
на Сколково се предоставя в 
ръцете на специална компа-
ния, която се нагърбва със за-
дачата да осигури подходящи 
условия за живот в селцето. 
Освен това разрешителните 
за строеж на територията 
на Сколково също ще бъдат 
издавани само от тази ком-
пания вместо от местните и 
държавните власти. Новият 
закон предвижда и специ-
ални правила за работата на 
здравните и образователните 
институции на територията 
на Сколково и обещава съз-
даването на „благоприятни 
условия за развойна дейност 

че планират да подкрепят 
начинанието, е Cisco. Ли-
дерът в производството на 
мрежово оборудване обя-
ви, че планира да инвес-
тира около 1 млрд. USD в 
Сколково и други подобни 
начинания в Русия. През 
лятото вече бившият главен 
изпълнителен директор на 
Nokia Оли-Пека Каласвуо 
също потвърди интереса на 
финландския производител 
на мобилни телефони да 
развива дейност на терито-
рията на комплекса. Google 
и Intel също обявиха, че ще 
създадат свои дизайнерски 
центрове в Сколково. Сред 
потенциалните инвеститори 
се нареди и фондът за риско-
ви инвестиции Siguler Guff 
& Company, който обеща да 
налее около 250 млн. USD. 
Германската Siemens също 
потвърди интерес за участие 
в проекта.

историята  
припомня
Руските медии бързо при-
помниха, че това не е пър-
вият път, в който Москва 
чертае грандиозни планове. 
Те припомниха, че вече има 
4 такива „специални ико-
номически зони” - в Санкт 
Петербург, Томск, Дубна и 
Зеленоград. Те бяха опре-
делени като центровете, в 
които ще се осъществява 
развойна дейност, свързана 
с биотехнологии, нанотехно-
логии, ядрени технологии и 
телекомуникации.

За да подкрепи реализаци-
ята на проекта в Сколково, 
преди 2 седмици Медведев 
подписа специален закон, с 
който за пореден път декла-
рира една от основните си 
амбиции - да намали зави-
симостта на руската иконо-
мика от природните ресурси, 
които тя изнася за цял свят. 
Мечтата на наследника на 
Владимир Путин е иконо-
миката на страната да се 
базира на знанието и то да 
има все по-голям дял в БВП. 
Каквато е и европейската 
тенденция.

Държавата засега проправя 
пътя за изграждането на този 
амбициозен проект, остава 
само големите ИТ компании 
и инвеститори наистина да 
извадят пари за тази внуши-
телна инвестиция.

Христо Ласков

* Правилният превод на Silicon Valley 
е Силициева долина, но в България е 

по-полурярно  Силиконова долина  

Инвеститори
Кой  
какво  
обещава

Cisco - планира да инвес-
тира 1 млрд. USD в Русия, 
част от които ще бъдат 
насочени към Сколково.

Nokia - изрази желание 
да се присъедини към съз-
дателите на проекта, 
но не обяви колко точно 

▶

▶

е готова да инвестира в 
него.

Siemens - ще изгражда 
център за създаване на 
енергийно ефективни 
конструкции до Москва.

Intel - лидерът в произ-
водството на компютър-
ни чипове, обещава да съз-
даде център за дизайн на 
продукцията си до Москва.

Google - най-голямата 
търсачка в света, пред-
вижда да открие своя лабо-
ратория в Сколково.

▶

▶

▶

Грандиозните амбиции на правителството се приемат скептично 
от анализаторите, причината - ширещата се корупция 

 Бизнес училището в Сколково е единствената забележителност в бъдещия технологичен център край Мос-
ква. Видът му обаче е достатъчно футуристичен, за да пасне на бъдещото хай-тек обкръжение СниМка ReUteRS

▶

част от парите ще дойдe от  
инвеститори, е казал Вексел-
берг пред „Интерфакс”. 

Медалът има и друга 
страна
Въпреки че иновативният 
проект се радва на подкрепа 
от най-високо държавно 
ниво, местните анализато-
ри се опасяват, че липсата 
на прозрачни правила за 
правене на бизнес в Русия и 
корупцията може да се ока-
жат сериозна пречка пред 
амбициозното начинание. 
Друга пречка за успеха са 
огромните финансови из-
исквания на проекта и по-
специално стартирането му 
от кота „нула”.

Проектът за създаване на 
Силиконовата долина на Ру-
сия в московското предгра-
дие Сколково беше посрещ-
нат с вълна от скептицизъм 
още при обявяването му пре-
ди осем месеца. Тогава Мед-
ведев оповести, че планира 
да изгради високотехнологи-
чен град буквално от нищото 
в селцето, разположено в 
непосредствена близост до 
Москва. Именно това беше 
една от основните причини, 
които президентът изтъкна 
за избора на мястото пред 
вече съществуващите техно-
логични паркове в страната. 
Според него изграждането 
на проекта, което ще започне 
през 2011 г., няма да отнеме 
нито много време, нито чак 
толкава много средства, тъй 
като в Сколково „вече са по-
ставени необходимите осно-
ви за подобни действия”. 

Селото на богатите
В момента най-забележи-
телният проект в селцето 
е Московското училище по 
мениджмънт, което е по-
строено върху земя, дарена 
от олигарха Роман Абра-

на територията на компле-
кса”. Сред тях са включени 
и финансови предимства за 
инвеститорите в Сколково, 
сред които са компенсации 
за плащанията на митата 
върху всички необходими за 
дейността на територията на 
комплекса материали, твър-
ди ИТАР-ТАСС. За целта 
също е създаден специален 
механизъм. Отделно дър-
жавата обещава да покрие 
около 50% от инвестициите, 
необходими за реализацията 
на проекта. 

интерес има
Въпреки скептицизма на 
местните анализатори обаче 
засега проектът се радва на 
интерес от страна на потен-
циални инвеститори. Дори 
се наблюдава обратното. 
Бизнес елитът на Русия се 
впрегна в реализацията на 
проекта, а различни аме-
рикански инвеститори вече 
обещаха да вложат над 1 
млрд. USD в проекта. Спо-
ред президентския съветник 
Аркадий Дворкович „чуж-
дестранният инвеститорски 
интерес тепърва започва да 
се проявява”. 

Сред първите големи 
имена в технологичната 
индустрия, които обявиха, 

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ 
№ 1012/2003/008234/28.09.2010

Подписаният ГЕОРГИ САМАРДЖИЕВ, публичен изпълнител при Тери-
ториална дирекция на НАП – София, офис Благоевград, съобщавам, че 
по изпълнително дело №1012/2003 г. по описа на същата дирекция ще се 
проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в 
сградата на ТД – НАП – София, офис Благоевград, ул. “Гьорче Петров” №2, 
на 29.10.2010г., от 11.00 ч. на следната група движими вещи: включваща 
електрически шприц за пълнене на кроасани с дозатор с производител-
ност 3000 бр./час, електрическа тестобъркачка “А2ХТИ” с вместимост 
50 л., формираща машина “Пиетроберто” с произвадителност 5000 
бр./час, ламинатор “Пиетроберто” с производителност до 6 кг., 4 бр. 
етажни колички, 50 бр. алуминиеви тави с размер 60/40 см. с начална 
тържна цена 4567.00 /четири хиляди петстотин шестдесет и седем 
лева/ и размер на депозита 913.40 /деветстотин и тринадесет лева и 
40 стотинки/.

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 18.10.2010 
г. до 22.10.2010 г., от 10.00 ч. до 16.00 ч., на адрес: с.Гърмен, общ.Гърмен, 
цех за преработка на дървен материал.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Терито-
риална дирекция на НАП – София, офис Благоевград, ул. “Гьорче Петров” 
№2, деловодството, всеки присъствен ден от 20.10.2010г. до 26.10. 2010г., 
от 9.00 ч. до 17.30 ч., както и по пощата.

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 29.10. 2010 г. от 
11.00 ч., в сградата на Териториална дирекция на НАП – София, офис 
Благоевград, ул. “Гьорче Петров” №2, стая 102.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път до 26.10.2010г. в УНИ-
КРЕДИТ БУЛБАНК АД - IBAN: BG54 UNCR 96603320296613, BIC: UNCRBGSF, а 
доплащането на окончателната цена се извършва в  РАЙФАЙЗЕН БАНК 
ЕАД - IBAN: BG86 RZBB 9155 3320 0020 04, BIC: RZBB BGSF.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД на НАП – София, офис  Благоевград и на страницата на 
НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон 073/ 867923

Уведомление за придобити акции от капитала на 
“ИНТРАНСМАШ ИНЖЕНЕРИНГ” АД в срока 

по чл. 149а,  ал. 5 от ЗППЦК
“РАЗВИТИЕ ИНДУСТРИЯ ХОЛДИНГ” АД и „АЛФА АСЕТС” ЕООД, в ка-

чеството си на търгови предложители, отправили търгово предло-
жение по чл. 149, ал. 6 и чл. 149а, ал. 1 и ал. 3, във връзка с чл.149, ал. 2, 
т. 1 от ЗППЦК, за закупуване на акциите на останалите акционери на 
“ИНТРАНСМАШ ИНЖЕНЕРИНГ” АД, уведомяват, че в срока по чл. 149а, 
ал. 5 от ЗППЦК са придобити допълнително 461бр. акции по искане на 
31 бр. акционери - физически лица.

6.7 
▶ млрд. USD инвестиции 
са необходими за Сколково 
през следващите  
3-5 години
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Облагане 
с ДДС 
на адвокатските 
услуги

Как се определя данъчното събитие 
при предоставяне на правната 
услуга по Закона за правната 
помощ? Когато имаме авансови 
плащания по договора, без да е 
предвидено отчитане на етапа, кога 
настъпва данъчното събитие?

По силата на чл. 25, ал. 4 от Закона за 
данък върху добавената стойност (ЗДДС) 
при доставка с периодично, поетапно или 
непрекъснато изпълнение всеки период 
или етап, за който е уговорено плащане, 
се смята за отделна доставка и данъчното 
събитие за нея възниква на датата, на 
която плащането е станало дължимо. В 
случая, когато доставките с периодичен 
характер (например процесуално 
представителство, включващо 
неколкократно явяване на съдебни 
заседания в една фаза/инстанция на 
процес), които се отчитат с един общ 
отчет от адвоката и се издава едно 
решение от НБПП, данъчното събитие по 
силата на закона следва да възникне на 
датата, на която плащането е станало 
дължимо. Доколкото в ЗПП и в Наредбата 
за заплащане на правната помощ не е 
предвиден срок за заплащане на 
възнаграждението за осъществената 
правна помощ, следва да се приеме, че 
данъчното събитие възниква на датата на 
плащането. 
Горното е валидно и в случай, че 
доставките са с поетапно изпълнение, за 
което не е предвидено приемане на всеки 
етап, т.е. в случай, че за две инстанции от 
процеса е предвидено да се изготви общ 
отчет, съответно да се извърши общо 
плащане, данъчното събитие ще възникне 
на датата на плащането.

Какъв първичен документ се 
издава от адвокат при 
предоставяне на правна услуга 
по Закона за правната помощ?

На основание чл. 113 от ЗДДС всяко 
данъчно задължено лице доставчик е 
длъжно да издаде фактура за 
извършената от него доставка на стока 
или услуга или при получаване на 
авансово плащане преди това, освен в 
случаите, когато доставката се 
документира с протокол по чл. 117 от 
ЗДДС. На основание чл. 113, ал. 4 от 
ЗДДС фактурата се издава 
задължително не по-късно от 5 дни от 
датата на възникване на данъчното 
събитие за доставката, а в случаите на 
авансово плащане за услугата - не 
по-късно от 5 дни от датата на 
получаване на плащането. 
Освобождаване от това задължение е 
предвидено в чл. 11З, ал. 3, т. 1 от ЗДДС, 
съгласно който фактура може да не се 
издава за доставки, по които 
получателят е данъчно незадължено 
физическо лице. За доставките, за 
които издаването на фактура или 
протокол не е задължително, 
доставчикът - регистрирано по ЗДДС 
лице, съставя отчет за извършените 
продажби, който съдържа обобщена 
информация за тези доставки за 
съответния данъчен период (чл. 119 от 
ЗДДС). Отчетът за извършените 
продажби се съставя най-късно в 
последния ден на данъчния период.

Съгласно чл. 26, ал. 2 от ЗДДС 
данъчната основа се определя на 
базата на всичко, което включва 
възнаграждението, получено от или 
дължимо на доставчика във връзка с 
доставката, от получателя или от друго 
лице, определено в левове и стотинки, 
без данъка по този закон. В случая 
данъчната основа се определя на 
базата на всичко, дължимо или 
получено от адвоката от Национално 
бюро за правна помощ (НБПП) във 
връзка с доставката.
В случаите, когато адвокатите 
получават възнаграждение за 
предоставяне на правни услуга на 
лица по Закона за правната помощ, 
същото се определя от НБПП, а не 
представлява сума, която се договаря 
между двете страни - доставчик и 
получател на услугата (клиент). 
Следователно в случая е приложима 
нормата на чл. 67, ал. 2 от ЗДДС, 
съгласно която, когато при договаряне 
на доставката не е изрично посочено, 
че данъкът се дължи отделно, се 
приема, че той е включен в 
договорената цена.

Касови бележки
Съгласно чл. 118 от ЗДДС както регистрираното, 
така и нерегистрираното по ЗДДС лице е длъжно да 
регистрира и отчита извършените от него 
доставки/продажби в търговски обект чрез 
издаване на фискална касова бележка от фискално 
устройство независимо дали е поискан друг 
данъчен документ. Прилагането на този член, както 
и редът и начинът за издаване на фискални касови 
бележки се определят с Наредба № Н-18 на 
министъра на финансите от 13.12.2006 г. за 
регистриране и отчитане на продажбите в 
търговските обекти чрез фискални устройства 
(обн., ДВ, бр. 106/2006 г., изм., бр. 7/2007 г. и бр. 
79/2007 г.). В чл. 4 от Наредба № Н-18/2006 г. са 
посочени дейностите, за които лицето не е 
задължено да регистрира извършваните продажби 
в търговския обект чрез фискално устройство (ФУ). 
Съгласно чл. 4, т. 8 от Наредба № Н-18/2006 г. не е 
задължено да регистрира извършваните от него 
продажби в търговски обект чрез ФУ лице, 
упражняващо "свободна професия" по смисъла на § 
1, т. 29 от допълнителните разпоредби на Закона за 
данъците върху доходите на физическите лица 
(ЗДДФЛ).

Фактури
На основание чл. 9, ал. 2 от ЗДДФЛ данъчно 
задължените лица, които не са длъжни да издават 
касова бележка от фискално устройство, издават 
документ за придобитите от тях доходи от 
стопанска дейност, съдържащ реквизитите по чл. 7, 
ал. 1 от ЗСч. Няма задължителна форма на 
първичния счетоводен документ в този случай. 
Достатъчно е да са налице посочените реквизити. 
Няма пречка да бъдат добавени и други реквизити 
по преценка на страните.
Следователно лицата, упражняващи свободна 
професия "адвокат", са длъжни за предоставените 
от тях услуги да издават фактура или друг 
документ, съдържащ реквизитите по чл. 7, ал. 1 от 
ЗСч. Като получател на услугата в отчетния 
документ следва да бъде посочено лицето клиент, 
на което се оказва правна помощ по Закона за 
правната помощ.

Как се определя данъчната 
основа на адвокатското 
възнаграждение?
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Внасяне на осигурoвки при извършване 
на социални разходи в натура

Законът казва
Съгласно чл. 6, ал. 11 от 
Кодекса за социално оси-
гуряване (КСО) върху сред-
ствата за социални разходи, 
давани постоянно или пе-
риодично пряко на лицата 
по чл. 4, ал. 1 и 2 (в т.ч. 
работниците и служите-
лите) в пари или в натура, 
се внасят осигурителни 
вноски в размера за фонд 
„Пенсии”.

Съгласно чл. 2, ал. 2 от 
Наредбата за елементите 
на възнаграждението и 
за доходите, върху които 
се правят осигурителни 
вноски (НЕВДПОВ), не се 
начисляват и внасят оси-
гурителни вноски, когато 
средствата, предоставени 
за сметка на социалните 
разходи, се изразходват за 
издръжка на столове (вклю-
чително за поевтиняване 
храната в тях), на здравни и 
лечебни заведения, детски 
заведения, почивни бази, 
поддържане на културни 
потребности на работници-
те и служителите, вноски 
за допълнително добро-
волно пенсионно осигуря-
ване, доброволно здравно 
осигуряване и доброволно 
осигуряване за безработица 
и професионална квалифи-
кация, както и върху едно-
кратните помощи в пари 
или в натура, изплатени на 
работниците и служители-
те за лекарства, при про-
дължително боледуване, за 
раждане, при смърт на член 
от семейството или при 
други случайно настъпили 
събития.

Осигурителни вноски не 
се изчисляват и внасят вър-
ху средствата, предоставе-
ни под формата на ваучери 
за храна на работници и 
служители, включително 
на лицата, работещи по до-
говори за управление, при 
условията на чл. 209, ал. 1 
от Закона за корпоратив-
ното подоходно облагане 
(чл. 2, ал. 3 от НЕВДПОВ). 
Осигурителни вноски не се 
изчисляват и внасят върху 
направените от работодате-
ля разходи за застраховки, 
определени като задължи-
телни с нормативен акт (чл. 
2а от НЕВДПОВ).

Парите  
се превеждат
Осигурителните вноски 

върху социалните разходи 
се внасят съобразно кате-
горията труд в размерите 
за фонд „Пенсии” и за до-
пълнително задължително 
пенсионно осигуряване 
(ДЗПО) в универсален или 
професионален пенсионен 
фонд (чл. 6, ал. 11 и чл. 157, 
ал. 6 от КСО). Разпределе-
нието на осигурителните 
вноски за фонд „Пенсии” 
е определено в чл. 6, ал. 
3, т. 8 и 9, а на вноската за 
ДЗПО - Универсален пен-
сионен фонд - в чл. 157, ал. 
3 от КСО. Осигурителните 
вноски за ДЗПО - Профе-
сионален пенсионен фонд 
са изцяло за сметка на оси-
гурителя.

Здравноосигурителни 
вноски върху социалните 
разходи се дължат на ос-
нование чл. 40, ал. 1, т. 1 от 
ЗЗО - върху дохода, опреде-
лен съгласно разпоредбите 
на Кодекса за социално 
осигуряване. Здравните 
вноски се поделят между 
работодателя и осигурения 
в процентно съотношение, 
определено в същата раз-
поредба.

определяне
Сумите за социални разхо-
ди, върху които са внесени 
или дължими осигурител-
ни вноски, не се включват 
при определяне на мини-
малния месечен осигури-
телен доход за съответната 
професия по основната 
икономическа дейност на 
осигурителя (чл. 2, ал. 4 от 
НЕВДПОВ).

При изплащане на суми 
за сметка на социалните 
разходи на лицата по чл. 4, 
ал. 1 и ал. 2 от КСО (в т.ч. 
работниците и служители-
те), върху които се дължат 
осигурителни вноски, се 
подават данни съгласно 
Наредба № Н-8/29.12.2005 
г. за съдържанието, сро-
ковете, начина и реда за 
подаване и съхранение на 
данни от работодателите, 
осигурителите за осигуре-
ните при тях лица, както 
и от самоосигуряващите 
се лица (декларации обр. 
1 и 6).

Поради различните оси-
гурени социални рискове, 
за които се дължат осигу-
рителни вноски за Дър-
жавното обществено оси-
гуряване върху брутните 

трудови възнаграждения 
(осигурителни доходи) и 
върху социалните придо-
бивки на работниците и 
служителите, в декларация 
образец № 1 е предвидено 
тези суми да се отразяват в 
отделни полета.

Попълване  
на декларация
Към декларация образец  
№ 1 „Данни за осигуреното 
лице” - приложение № 1 
към чл. 2 от Наредба № Н-
8/29.12.2005 г. се попълват 
следните данни:

т. 19. Сума за социал-
ни разходи, върху която се 
дължат осигурителни внос-
ки - попълва се сумата за 
социални разходи, давани 
постоянно или периодично 
пряко на лицата по чл. 4, 
ал. 1 и 2 от Кодекса за со-
циално осигуряване в пари 
или в натура, върху която 
се дължат осигурителни 
вноски за социално и за 
здравно осигуряване.

т. 20. За фонд „Пенсии” 
върху сумата в т. 19 - по-
пълва се процентът осигу-
рителна вноска съгласно 
Кодекса за социално оси-
гуряване за сметка на рабо-
тодателя и/или за сметка на 
осигуреното лице, когато е 
попълнена т. 19.

т. 22.1. Върху сумите в т. 
19 и 21 - попълва се про-
центът на здравноосигу-
рителната вноска за сметка 
на работодателя и/или за 
сметка на осигуреното ли-
це съгласно ЗБ на НЗОК за 
съответната година, когато 
е попълнена т. 19 и/или 
т. 21.

т. 25. За професионален 
пенсионен фонд върху су-
мите в т. 19 и 21 - попълва 
се процентът на вноската 
за сметка на работодате-
ля/морското лице съгласно 
Кодекса за социално оси-
гуряване.

т. 26. За универсален пен-
сионен фонд върху сумите 
в т. 19 и 21 - попълва се 
процентът на вноската съ-
гласно Кодекса за социално 
осигуряване за сметка на 
работодателя и/или за смет-
ка на осигуреното лице.

Консултантите отговарят  на 
читателски въпроси  на:  

radonov@gmail.com

Материалите са подготвени 
от "Рконсулт" еооД

 Следва ли да се начисляват 
осигурителни вноски за 
социално и здравно осигуряване 
върху средствата за социални 
разходи, предоставяни на наети 
по трудово правоотношение 
лица, в натура (храна, подаръци)?

Социално-битовото и културното 
обслужване на работниците и служителите 
(СБКО) е регламентирано в чл. 292-300 от 
Кодекса на труда (КТ). В ал. 1 на чл. 293 е 
посочено, че начинът на използването на 
средствата за СБКО се определя с решение 
на общото събрание на работниците и 
служителите. Тези средства не може да се 
изземват и използват за други цели (ал. 2). 
Средствата за СБКО може да се изразходват 
от работодателите самостоятелно или 
съвместно с други органи и организации в 
направленията по чл. 294 от КТ. 
Социалните придобивки, които 
работодателите предоставят на 
работниците и служителите по реда на 
посочените разпоредби, може да се 
получават пряко от лицата в пари или в 
натура, както и косвено - за издръжка на 
столове, търговски обекти, бази за отдих 
и др.

За чия сметка са 
осигурителните вноски и трябва 
ли да се отразяват в декларация 
образец № 1 "Данни за 
осигуреното лице"?



Факти
Критерии за 
отпускане на 
жилищен кредит

Осигурителният доход 
на домакинството да е 
1500 лв.

Самоучастието при 
покупка на ново тухле-
но жилище да е 20%, а при 

▶

▶

покупка на панелен апар-
тамент - между 25 и 30%.

Плащанията по креди-
тите, които има креди-
тоискателят заедно с 
новата вноска, да не над-
хвърлят 40-50% от дохода.

Кредитоискателите да 
са на възраст между 25 и 
35 години и да работят на 
последната си местора-
бота минимум 6 месеца на 
безсрочен трудов договор.

▶

▶

    21    
Сряда 13 октомври 2010  pari.bg

Процентът от цената на 
жилището, който банките 
финансират при покупка 
с ипотечен кредит, се по-
качва. Това показва анализ 
на “КредитЦентър” за па-
зара на ипотечни кредити 
през септември. Най-голям 
е процентът на имотите, 
които са купени с финан-
сиране между 70 и 80% от 
банка. Според анализато-
рите от “КредитЦентър” 
това е началото на сериоз-
на тенденция за покачване 
процента на финансиране. 
Само 4.3% от кредитополу-
чателите са получили фи-
нансиране между 80 и 90% 
от стойността на сделката, 
а финансирането на 100% 
все още не е активно на 
българския пазар, показва 
анализът на експертите от 
консултантската компания. 
Някои банки пуснаха офер-
ти за финансиране на цялата 
покупка на имота още през 
лятото. Проучване на в. “Па-
ри” обаче показа, че реално 
това е маркетингов трик 
за привличане на клиенти 
и в действителност много 
рядко някой може да получи 
пълно финансиране. 

Размерът 
има значение
Средният размер на отпус-
натите ипотечни кредити 
се повишава във всички 
големи градове на стра-
ната, отчитат от “Кредит-
Център”. През август сред-
ният размер на заема беше  
29 855 EUR, а през сеп-
тември той е 30 260 EUR. 
Около 96% от изтеглените 
кредити са в евро. Сред-
ният размер на ипотечен 
кредит в София е 38 280 
EUR, във Варна сумата е 32 
620 EUR, в Бургас - 25 960 
EUR, а в Пловдив - 22 410 
EUR. От “КредитЦентър” 
обясниха, че покачването в 
Пловдив и Бургас е с около 
2000 EUR спрямо август.

Най-голям е делът на 
кредитополучателите, ко-
ито  предпочитат заеми на 
стойност между 10 и 30 
хил. EUR. Те са 58.3% от 
всички кредитополучатели. 
На второ място се нареждат 
кредитите между 30 и 50 
хил. EUR - 26.9% от всички 
отпуснати заеми. Най-ма-

Българите масово предпочитат 
кредити между 10 и 30 хил. EUR
Банките финансират по-голям процент от стойността на имотите, 
отчитат от “КредитЦентър”

Банки и  
застРаховане

Цитат

Основното 
послание, което 

идва от всички участници 
в сектора на недвижимите 
имоти, е за стабилност

 тихомир тошев, изп. директор на КредитЦентър

 средният размер 
на отпуснатите 
ипотечни кредити се 
повишава във всички 
големи градове на 
страната, отчитат от 
кредитЦентър 

СнимКа емилия КОСтадинОва

▶

От стойността на имота Процент от всички отпуснати кредити

До 40% 3.6%

40-50% 16.3%

50-60% 25.4%

60-70% 24.6%

70-80% 25.8%

80-90% 4.3%

90-100% 0%

Източник: “КредитЦентър”

▶ Процент на банковото финансиране 
през септември

90.4
▶ процента от 
отпуснатите 
ипотечни кредити 
са за покупка на 
жилище

9.6
▶ процента от 
отпуснатите 
ипотечни заеми са 
за лично ползване

лък е делът на най-малките 
и най-големите ипотечни 
заеми. Кредитите до 10 
хил. EUR са само 0.9%, а 
тези над 90 хил. EUR са 
1.9%. 

Между 16 и 20 години е 
най-предпочитаният срок 
за изплащане на ипотечен 
заем. Този период е избран 
от 36% от кредитополуча-
телите. 28.6% от хората, 
които са взели ипотечен 
кредит, предпочитат да го 
изплатят за срок от 10 до 
15 години. Само 17% от 
заемите, които са отпус-
нати през септември, ще 
бъдат погасени са период, 
по-дълъг от 25 години. 

спад на лихвите
Банките масово подобря-
ват условията по ипотечни 
кредити. От “КредитЦен-
тър” посочват, че сега по-
требителите взимат кре-
дити на по-ниски лихви 

и имат по-лесен достъп 
до банково финансиране. 
Официалната статистика 
на Българската народна 
банка показа, че през ав-
густ лихвите по ипотечни 
кредити са се върнали на 
нивата си от 2008 г. Така 
средната лихва, на която 
банките са отпускали заеми 
през август, беше 8.04% за 
евровите жилищни креди-

ти. Тенденцията за спад 
на лихвите по ипотечни 
кредити ще продължи до 
края на годината, катего-
рични са експертите. Заед-
но с това ще продължат да 
се подобряват условията 
за отпускане на ипотечен 
кредит. От “КредитЦен-
тър” коментираха, че из-
искванията към кредито-
получателите днес и през 

ноември 2009 г. показват, 
че кредитирането е станало 
по-достъпно, а хората и 
финансиращите органи-
зации вече са заредени с 
положителни очаквания за 
бъдещето. 

“Нашата статистика по-
казва, че след кризата по-
ради спада в цените на 
имотите и по-голямата пър-
воначална сума хората пла-

щат значително по-малки 
месечни вноски”, коменти-
ра Тихомир Тошев, изпъл-
нителен директор на “Кре-
дитЦентър”. Според него 
това е добре и за банката, 
и за кредитополучателите. 
Когато вноската е по-малка 
като размер, намалява и 
вероятността един кредит 
да се влоши.

Радослава Димитрова
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Повишението 
на резервите 
раздели        
застрахователите
Предложението на Коми-
сията за финансов надзор 
за заделяне на допълни-
телен резерв по задъл-
жителната автомобилна 
застраховка “Гражданска 
отговорност” раздели ком-
паниите в оценките им за 
влиянието на тази мярка 
върху пазара. 

Това показа допитване на 
в. “Пари” до мениджъри 
на застрахователни дру-
жества, след като надзорът 
одобри на първо четене 
Наредба №27. Регулаторът 
обоснова въвеждането на 
допълнителен резерв със 
завишения риск по полица-
та, който се дължи на висо-
ката пазарна конкуренция, 
която води до намаляване 
на цената. Друга причина 
за мярката са увеличените 
плащания. 

Бизнесът
“ДЗИ е твърдо зад идеята 
за повишаване на резер-
вите и приветства КФН за 
това предложение”, каза 

Мениджърите в бранша приветстват единната 
електронна система за издаване на полици

Мнения

Електронната полица ще  
е с положително влияние
Предложенията за про-
мени ще оздравят пазара. 
Електронната полица 
със сигурност ще окаже 
положително влияние. 
В момента проблемът с 
издаването и отчитането 
на полиците е сериозен 
по най-различни причи-
ни и трябва да се реши. 
Относно резервите казусът 
е по-сложен, защото, ако 
една компания ползва 
данни за целия пазар, 
това не е добре. Всяко 
дружество трябва да гледа 
собствения си портфейл. 
Когато компанията има 
добра селекция, се постига 
и добър резултат. Важно е 
кой с какви данни работи. 
Ние имаме данни за много 
дълъг минал период, вклю-
чително и за “Зелена кар-
та”. Със сигурност това ще 
доведе до ръст в цените. 
Почти навсякъде действа 

румен Янчев, 
изпълнителен директор на ЗАД 
“Булстрад Виена Иншурънс Груп”

подобна единна система и 
е добре, че и при нас има 
стъпки в тази посока.

Относно предложението 
за намаляване на комиси-
оните казусът трябва да се 
разгледа от две страни. В 
момента, ако този про-
цент примерно е 27, това 
изглежда много на фона на 
комисиони от 23 до 7-8% 
в Европа. Трябва обаче да 
се разгледа и абсолютният 
размер на застраховката. 
Ако в Европа средната це-
на е 300 EUR, или 600 лв., 
няма как да се дават 27% 
на брокера. При нас обаче 
при средна цена от 150 лв. 
даваме комисиона около 50 
лв. Самите брокери също 
имат разходи. Без да искам 
да вземам страна, първо 
трябва да постигнем добра 
цена и тогава да се мисли 
за комисионите.

Предло- 
жението за 

намаляване на ко-
мисионите трябва 
да се разгледа от две 
страни

Приветстваме решението  
на финансовия надзор
Всяка компания тряб-
ваше да подаде към 
Асоциацията на българ-
ските застрахователи 
(АБЗ) своето становище 
по предлаганите проме-
ни. Крайният срок беше 
12 октомври. Първото 
мнение трябваше да е по 
предложението за резер-
вите, а другото за баркод 
стикери на компаниите. 
ДЗИ е твърдо зад идеята за 
повишаване на резервите 
и приветства Комисията за 
финансов надзор за това 
предложение. Трябва да се 
действа още по-стриктно. 
Ние сме изпратили в 
АБЗ много предложения 
относно резервите и чрез 
асоциацията те ще стигнат 
до КФН. При недостиг на 
резерви компаниите трябва 
да извадят собствени сред-
ства или да си коригират 
цените. Българският пазар 

недялко Чандъров, 
изпълнителен директор на “ДЗИ 
- Общо застраховане” ЕАД

трябва да го усети, защото 
не може да продаваш на 
тези ниски цени до 2015 г. 
Ако това продължава, тези 
дружества ще са фалира-
ли, а ще повлече и без това 
рехавия пазар у нас.

Единната електронна 
система ще има полза, 
ако ГО е насочена не 
към автомобила, а към 
водачите. Не трябва да 
разглеждаме брокерите 
като врагове, защото те са 
наши партньори. Трябва да 
има селекция на посредни-
ците и да се види размерът 
на капитала, дали е брокер 
само по ГО, или е със 
смесено портфолио. КФН 
да проследи и инвестици-
ите, защото, ако някой е 
взел 5 млн. лв. кредит, за 
да продава само ГО, и му 
намалим комисионата, той 
ще фалира.

Единната 
електронна 

система ще има 
полза, ако ГО е 
насочена не към 
автомобила, а към 
водачите

Недялко Чандъров, изпъл-
нителен директор на “ДЗИ 
- Общо застраховане” 
ЕАД. По думите му при 
недостиг на резерви ком-
паниите трябва да извадят 
собствени средства или 
да си коригират цените. 
“Допълнителният резерв 
е временна мярка, която 
цели косвено да се повлияе 
върху цените”, контрира 
Цветанка Крумова, изпъл-
нителен директор на “ЗАД 
Армеец” АД. Според нея 
след влизането в сила на 
директивата “Платежоспо-
собност II” тази мярка ще 
отпадне. “Тази промяна не 
е подходяща в условията 

на падащ пазар”, катего-
рична е Крумова. 

Според нея това увеличе-
ние на резервите ще доведе 
и до по-големи загуби за 
компаниите. 

Цени
Шефовете на дружествата 
в бранша потвърдиха, че 
плановете за повишаване 
на резервите ще доведат 
и до по-високи цени по 
“Гражданска отговор-
ност”. “Със сигурност то-
ва ще доведе до ръст в це-
ните”, каза Румен Янчев, 
изпълнителен директор 
на ЗАД “Булстрад Виена 
Иншурънс Груп”. 

По думите на Недялко 
Чандъров няма как да се 
продава евтина полица 
още дълго, защото ком-
паниите ще започнат да 
фалират и това ще повлече 
целия пазар. “Целта на ко-
мисията е чрез повишава-
нето на резерва да накара 
компаниите да повишат 
цените”, твърди Цветанка 

Крумова. Според нея тази 
намеса се налага, тъй като 
европейските директиви 
забраняват на КФН да се 
намесва при определяне 
на цените.

система
Друга промяна, която 
предприе финансовият 
надзор, е свързана с на-
редба за изграждането и 
поддържането на инфор-
мационна система за изда-
ване на полици по задъл-
жителните застраховки. 
Чрез нея всички полици 
ще получават уникален 
номер и ще се отчитат в 
компаниите до 24 часа. 

Браншът се обедини 
около тезата, че подобна 
стъпка е правилна и ще 
помогне за справедливото 
определяне на цените и 
въвеждането на система-
та бонус-малус (или който 
е виновен, плаща повече, 
а който няма злополуки, 
получава по-ниска цена за 
застраховката).

атанас христов, 
atanas.hristov@pari.bg



Банки и застраховане    23    
Сряда 13 октомври 2010  pari.bg

Застрахователи и 
пострадали ще уреждат 
претенции и извън съда

Мнения

Допълнителният резерв  
е временна мярка
Към желанието за проме-
ни се прибавя и ефектът от 
кризата, а и самите мерки 
нямат еднопосочни цели. 
Допълнителният резерв е 
временна мярка, която цели 
косвено да се повлияе вър-
ху цените. След влизането в 
сила на директивата “Пла-
тежоспособност II” тази 
мярка ще отпадне. Инфор-
мационната система е не-
що, което застрахователите 
отдавна желаят. Надявам се 
най-после това да се случи, 
защото това ще е в полза 
на всички. В момента КФН 
се опитва да събере всички 
възможни идеи и да ги при-
ложи на практика - бързо 
и едновременно. Комиси-
ята цели индиректно, чрез 
повишаването на резерва, 
да накара компаниите да 
повишат цените. Директно 
не може да регулира цени-
те, тъй като предварително-

Цветанка крумова,  
изп. директор  
на “ЗАД Армеец” АД

то одобряване на тарифите 
е забранено от директива 
на ЕС. Не съм убедена, че 
целеният резултат ще бъде 
постигнат, а по-скоро това 
ще бъде добро оправдание 
за компаниите, които имат 
намерение да продават на 
ниски цени. 

Целта на тази мярка е 
предстоящата кампания, а 
резервите ще се образуват 
през следващата година. 
Ще се увеличат загубите. 
Тази мярка не е подходя-
ща в условията на падащ 
пазар. Едва ли единната 
информационна система 
ще спре надлъгването в 
цената на ГО, но ще даде 
възможност за справед-
ливото им определяне.  
Предложението за регули-
ране на комисионите няма 
да доведе до промяна в 
каналите за дистрибуция.

Подобна 
мярка не 

е подходяща в 
условията на падащ 
пазар

Целта е да се улеснят 
отношенията между 
компаниите и 
потърпевшите

Застрахователните компании 
и пострадалите при пътни 
инциденти ще уреждат до-
броволно претенциите си и 
извън съда. Това предвижда 
методика, която се изготвя 
в момента за договаряне 
относно изплащаните обез-
щетения за неимуществе-
ните вреди. Документът се 
обсъжда между представи-
тели на КФН, Асоциацията 
на българските застрахова-
тели, Гаранционния фонд и 
Националното бюро “Зелена 
карта”, съобщиха от КФН.

Тази методика ще разглеж-
да единствено обезщетени-
ето за претърпени телесни 
наранявания или смърт, ка-
то исканията трябва да са 
подкрепени от медицински 
доказателства.

Цел
Методиката цели добровол-
но уреждане на отношения-
та между застрахователя и 
пострадалото лице в пътен 

инцидент по извънсъдебен 
път. Подобна практика ще 
намали споровете и ще до-
веде до по-бързо договаря-
не на претенции за телес-
ни увреждания, при които 
пострадалият има право 
на обезщетение. От КФН 
уточняват, че методиката не 
изключва възможността ув-
редената страна да се обърне 
към съда, ако не се постигне 
доброволно уреждане на 
случая. Необходимостта на 
извънсъдебното уреждане 
на претенциите идва от фа-
кта, че се присъждат различ-
ните обезщетения за еднак-
ви неимуществени вреди. 
Методиката ще помогне за 
по-добрата защита на по-
требителите и ще доведе до 
изплащане на справедливо 
обезщетение на застрахова-
ните лица, се казва в съоб-
щението на регулатора. За 
база ще се ползва практика-
та, която е натрупана от за-
страхователните компании, 
Гаранционния фонд и от 
европейските страни.

страни
Според съобщението на фи-
нансовия надзор в работната 

група ще бъдат поканени и 
асоциациите на застрахо-
ваните и пострадалите при 
катастрофи, КЗП, предста-
вители на ВСС и Висшия 
адвокатски съвет. От КФН 
уточняват, че ще се осъщест-
вят консултации с всички 
заинтересовани страни, тъй 
като подобна практика се 
разработва за първи път и 
защитава интересите на го-
лям процент от българските 
граждани.

статистика
Според официалните данни 
на КФН през първите се-
дем месеца на тази година 
застрахователите са изпла-
тили общо 417.5 млн. лв. 
обезщетения, като 136.86 
млн. лв. от тях са по за-
дължителната “Гражданска 
отговорност”. Обикновено 
обаче изплащането на голе-
мите обезщетения се забавя 
в годините, тъй като и делата 
се точат, коментират от бран-
ша. Най-много са платени от 
застрахователите по “Каско” 
застраховката, където обаче 
се плащат само имуществе-
ни вреди.

атанас христов

417.5 
▶ млн. лв. обезщетения 
са изплатили застрахо-
вателите за първите 
седем месеца на годи-
ната, сочи статисти-
ката на Комисията за 
финансов надзор

136.9 
▶ млн. лв.  от всички 
изплатени обезщете-
ния за януари - юли са 
по задължителната 
“Гражданска отговор-
ност” 

ако се приеме наредба-
та за повишаването на 
резервите на застра-
хователите, това ще 
оскъпи полиците, комен-
тират от бранша

▶

СнимКА мАринА АнГеловА
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Аз харесвам, когато политикът постигне такова ниво, че човек да може да се иден-
тифицира с него. Всеки допуска грешки, но този, който има смисъл да бъде отличен, 
е този, който може да се извини за това. силно ме впечатли Бил Клинтън, който след 
скандала с Моника Люински излезе по телевизията и се извини на всички. 

Снимка боби тошев

Разговор с двама блогъри за политика, лъжи и новия им проект

Съществува от пролетта на 2006 г. старая се да пускам в него по няколко постинга 
седмично. В началото стартира като бележник, където записвам интересни неща, 
които не искам да забравя. интересите ми към политиката бяха периферни. след 
идването на тройната коалиция и след втория мандат на Георги Първанов реших, че 
интересното в политическия живот не е изчерпано. Тъй като не бях съгласен с неща-
та, които се случваха в политическото пространство, започнах да пиша много на тази 
тема. Много по-лесно е човек да пише, когато протестира срещу нещо.

В този формат блогът ми съществува от около година и половина. Пускам по нещо 
ново в него веднъж на 3-4 дни. Преди пишех за платформа, подобна на блог, а темите, 
които засягах, бяха свързани с правата и свободите на хората в България. Един от 
фокусите беше свързан с религиозната свобода. Впоследствие реших да обособя нов 
блог, в който да пренеса текстове по темата. 

Поне в България блоговете имат и компенасаторен ефект - там виждаме това, което 
не можем да видим в основния поток на медиите като информация, критичен анализ и 
оценка. Те имат и кумулативен ефект - ако един влиятелен блогър има няколко хиляди 
последователи, представете си каква сила би имала една общност от блогъри, които 
споделят сходно мнение за дадено събитие от обществения и политическия живот. 
Най-важното е, че блогърът сам си определя редакционната политика - сам решава за 
какво да пише и как да го поднесе.

Ако приемем като дясно политическо мислене засилването ролята на държавата в 
спазването на законите и оттеглянето й от личния живот на гражданите, може би по-
скоро бих се определил като десен. 

На мен ми направи приятно впечатление новият здравен министър стефан Кон-
стантинов. Отговаря адекватно, сбито и стегнато и не говори повече от необходимото. 
Ще следя с огромен интерес неговото обещание, че болниците ще си получат парите. 

Най-голям политически гаф е изборният резултат на последните парламентарни избо-
ри. Отвориха се вратите за един политически стил, който не е приемлив и напомня много 
на Русия. Управлението се занимава с това как изглежда на малкия екран, дали се харесва 
на зрителите. свързано е с много говорене, с обвинения към всички врагове, с елемен-
тарно поднасяне и консумиране на управлението. Аз бих го определил като политическа 
чалга. 

те не са политолози, нито социолози. Последният 
им хит обаче са политическите обещания - онези, 
които печелят избори и след това се изпаряват.

Чрез проекта си Politikat.net асен Генов (вляво) и 
константин Павлов-комитата създадоха памет за 
тези обещания. Сайтът им проследява как са подне-
сени те, спазени или напълно са забравени, отхвър-
лени, потулени. макар да съществува едва от около 
две седмици, Politikat.net вече има свои поддръжни-
ци, дори сред медиите, твърдят създателите му. 
може би защото е проект без аналог в българското 
интернет пространство.

асен и комитата се намират по време на предиз-
борната кампания през 2009 г. - първият беше кан-
дидат-депутат в листата на „Зелените”, а втори-
ят работеше в полза на сините. макар и в различни 
политически отбори, двамата намират сходния 
интерес в идеята за Politikat.net. въпреки че работа-
та им е свързана с интернет, политиката остава 
сериозно занимание - не участието в нея, а странич-
ният поглед - подчертаването на силните и слаби-
те страни на управляващите. 

▶

▶

▶

Асен Генов: Константин Павлов-Комитата:
За блоговете си

За силата на блоговете
Блоговете са много влиятелни. Хубавото е, че се четат от хора, които трябва да ги 
четат - най-вече журналисти. Влиянието на блоговете е косвено и се забелязва чрез 
медиите - когато ни канят да коментираме теми, по които сме писали. 
самите блогъри стават все по-влиятелни, защото дават мнение по всякакви теми, 
стават чести гости на предавания. Всякакви слухове за предизвестен край на медиите 
заради блоговете са преувеличени. 

Аз не мога да разбера хората, които имат леви политически идеи. Неясна ми е ло-
гиката и разбирането им за света. Всеки човек носи сам отговорност както за успеха 
си, така и за неуспеха си. Определям се като десен либерал. Може би трябва да се 
замислим в България за графа в бюлетината „нито един от посочените”. 

Симпатизирам на хората, които правят реформи и имат визия за бъдещето. В този 
смисъл наблюдавам с интерес работата на образователния министър сергей игнатов. 
следя какво ще стане до края на неговия мандат. Мисля, че той е човекът, който най-
малко говори неща, които няма намерения да прави. 

Първенството държи упорството на МВР в две поредни правителства да прокара ан-
тиконституционно законодателство за подслушването в България. Колкото и странна да е 
комбинацията, виновниците за това са Румен Петков, Михаил Миков и Цветан Цветанов. 
според мен се прахоса огромно количество обществена енергия, за да се разбере нещо, 
което е ясно - че тези промени са антиконституционни, няма да свършат никаква работа в 
борбата с престъпността и обществото няма да ги приеме.

Много харесвам Маргарет Тачър заради икономическите реформи, които на-
прави. Тя върна Великобритания в голямата политика и показа какво е смислена 
икономическа политика. Харесвам много и Роналд Рейгън, който успя да приклю-
чи с комунизма. 

За политическата им ориентация

Политикът, който лъже най-малко

Голяма политическа издънка

Добрият политик е:

Ще те следя, обещавам
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